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Március 15.

Nemzeti dal, kokárda, Táncsics Mihály, Pilvax kávéház, Petőfi 
Sándor, Jókai Mór, Vasvári Pál, Landerer nyomdája, Tizenkét pont, 
márciusi ifjak, Nemzeti Múzeum… Mindezekről egy dolog juthat 
csupán eszünkbe: 1848. március 15. Szabadságharc.

1848-ban felébredt az emberekben a szabadságvágy. Fiatalok egy 
maroknyi csoportjának forradalmi tettei, nemzetünk egy emberként 
való ébredése immár több mint 160 éve minden tavasszal erőt ad 
minékünk, hogy higgyünk önmagunkban, és legyünk büszkék a 
magyarságunkra.

A szabadságharc – melyet levertek ugyan –, a létünkért való 
küzdelmet, a közös ügyünkért való összefogást, a nemzetünk 
függetlenségét jelenti. Ez kötelez minket, utódokat  az 1848-as hősök 
tiszteletére és rájuk való méltó megemlékezésre.

Március 15-e nem csupán a szabadságharcra való emlékezés napja. 
1990 óta ezen a napon ünnepeljük a szabad magyar sajtó napját is. 
1848-ban ezen a napon nyomtatták ki a magyar sajtó első szabad 
termékét, a Tizenkét pontot és a Nemzeti dalt. A Tizenkét pont első 
pontjában a sajtószabadságot követelték elődeink, minden egyéb 
követelés rangsorban e mögé került csupán.

„Szabad a sajtó!  (…) Ma született a magyar szabadság, mert ma 
esett le a sajtórul a bilincs ... Vagy van olyan együgyű, ki azt képzelje, 
hogy szabad sajtó nélkül lehet bármely nemzetnek szabadsága? Üdvez 
légy születésed napján, magyar szabadság! először is én üdvezellek, 
ki imádkoztam és küzdöttem éretted, üdvözellek oly magas örömmel, 
a milyen mély volt fájdalmam, midőn nélkülöztünk tégedet!” (Petőfi 
naplójából)

Ez alkalomból köszönöm meg mindazoknak a személyeknek az 
áldozatkész munkáját, akik városunk történéseit valamily módon 
hírelik, írásaikkal, képi fogalmazásaikkal az utódok számára 
megismerhetővé teszik.

Tűzzünk hát kokárdát, és emlékezzünk az 1848-49-es szabadságharc 
és forradalom eseményeire, neves alakjaira március 15-én!

                                                      Krizsán József  polgármester
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete a 
2011. február 3-i soron kívüli nyílt ülésén határozott az 

alábbiakról:
- A vonatkozó jogszabályok figyelembe vételével a 

Képviselő-testület hozzájárulását adta 2 önkormányzati 
tulajdonban lévő ingatlanra jelzálogjog bejegyzését a 
Falugondnokság Kft. hitelfelvételének fedezeteként.  
(10/2011. (II.03))

- A kegyeleti közszolgáltatási szerződés módosításra került, 
melynek alapján fenti közszolgáltatási szerződés határozott 
ideig, 2011. február 15-től 2011. április 30-ig hatályos; a 
határidő letelte után meghosszabbítható. (11/2011. (II.03))

Rákóczifalva Város Önkormányzat Képviselő-testülete a 
2011. február 3-i soron kívüli zárt ülésén határozott az 

alábbiakról:
- Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete 

a 2011. február 3-i soron kívüli zárt ülésen határozott Dr. 
Takács Zsófia aljegyző közszolgálati jogviszonyának közös 
megegyezéssel történő megszüntetéséről. Dr. Takács Zsófia 
aljegyző felmentési időre járó illetményre, végkielégítésre 
nem tartott igényt. (9/2011. (II. 03))

Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete a 
2011. február 15-i soros nyílt ülésén határozott az 

alábbiakról:
- A képviselő-testület elfogadta Rákóczifalva Város 

Önkormányzatának 2011. évi éves összesített közbeszerzési 
tervét (13/2011. (II. 15.)), és 2010. évi közbeszerzéseinek 
éves statisztikai összegezését (14/2011. (II. 15.)).

- Meghatározásra került a II. Rákóczi Ferenc Általános 
Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 1. évfolyamára 

                                                                                                                     Testületi ülés
történő beiratkozás időpontja, melyek az alábbiak:

- 2011. április 18-án (hétfő) 13.00 – 18.00 óráig
- 2011. április 19-én (kedd)  8.00 – 13.00 óráig
   (15/2011. (I. 20.))
- Jóváhagyásra kerültek a Virágoskert Óvoda és Bölcsőde 

intézmény óvodai felvételének időpontjai, melyek az alábbiak 
(16/2011. (I. 20.)):

 2011. április 5. 8.00-16.00 óráig
 2011. április 12. 8.00-16.00 óráig
- Módosításra került a Virágoskert Óvoda és Bölcsőde 

Szervezeti és működési szabályzata. (17/2011. (I. 20.)):
A Szervezeti és Működési Szabályzat a következőképpen 

módosul (2. sz. melléklet 5. oldal 3. 1. pont):
 „A bölcsőde szakmai vezetője dönt a gyermekek 

felvételéről, vitás esetekben kérheti az intézményvezető 
állásfoglalását.”- szövegrész kikerül a dokumentumból.

 A következő szöveg kerül beillesztésre a 2. sz. melléklet 7. 
oldal 5.1. pont A felvétel rendje és megszűnése címszó alá:

 „A bölcsődei jelentkezés az integrált intézmény 
vezetőjénél a Jelentkezési lapon történik. A bölcsődei 
jelentkezést az intézményvezető a bölcsőde szakmai 
vezetőjének közreműködésével bírálja el.”

- Elfogadásra került az ÁMK-Művelődési, Sport, 
Szabadidő Központ és Könyvtár 2011. évi közművelődési 
terve (19/2011. (I. 20.))

- A képviselő-testület határozott Rákóczifalva Város a 
2011. évi Utazási Kiállításon való megjelenéséről, illetve 
döntött arról, hogy az ott kiállító vállalkozások költségeihez 
140.000 Ft-tal hozzájárul. (21/2011. (II.15.))

Az alábbiakban tájékoztatjuk Önöket a helyi adózásban 
2011. január 1-től történt fontosabb változásokról:

A magánszemélyek kommunális adója tekintetében az adó 
évi mértéke: adótárgyanként, illetve lakásbérleti jogonként 
4.500.- Ft.

A gépjárműadóról szóló törvényben megváltozott a súlyos 
mozgáskorlátozottak mentességi feltétele. A hatályos szöveg 
a következő:

Mentes az adó alól a súlyos mozgáskorlátozott személy, 
a súlyos mozgáskorlátozott kiskorú, a cselekvőképességet 
korlátozó (kizáró) gondnokság alatt álló súlyos 
mozgáskorlátozott nagykorú személyt rendszeresen szállító, 

                                                       Adóügyi tájékoztató                  Tisztelt Adózók!

vele közös háztartásban élő szülő - ideértve a nevelő-, 
mostoha- vagy örökbefogadó szülőt is - (a továbbiakban 
együtt: mentességre jogosult adóalany) egy darab, 100 kW 
teljesítményt el nem érő, nem személytaxiként üzemelő 
személygépkocsija után legfeljebb 13 000 forint erejéig. 
Ha a mentességre jogosult adóalany adóalanyisága és 
adókötelezettsége az adóévben több személygépkocsi után 
is fennáll, akkor a mentesség kizárólag egy, a legkisebb 
teljesítményű személygépkocsi után jár.

A fentiekkel, illetve a lakosságot érintő egyéb helyi 
adóüggyel kapcsolatban további tájékoztatást az Adócsoport 
ügyintézői nyújtanak.

2011. február 25-én a Varsány Közösségi Házban került 
megrendezésre az Önkormányzat, a DFT Hungária és az 
Agenda Pályázatház közös szervezésében a helyi vállalkozók 
pályázati lehetőségeit bemutató fórum.

Az Önkormányzat és a DFT Hungária több éves 
együttműködésére való tekintettel az Agenda Pályázatház 
ingyenes tájékoztatót tartott mikor-, kis- és középvállalkozások 

                                                                                                                      Pályázatok...
számára az elérhető fejlesztési forrásokat biztosító 
pályázatokról, azok tartalmáról, céljáról, és feltételeiről.

Rodosiczky Imre, az Agenda Pályázatház ügyvezetője 
tájékoztatója után a résztvevők feltehették kérdéseiket, 
illetőleg a szakember javaslatokat tett az egyes vállalkozások 
számára elérhető támogatások vonatkozásában. 

(Linkek: www.dft.hu; www.agendapalyazathaz.hu) 
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A Nemzeti Közfoglalkozatás Program keretében 2011. 
február 1-jétől beindult a rövid időtartamú közfoglalkoztatás 
városunkban.

A közfoglalkoztatás hosszas tárgyalások, megbeszélések, 
egyeztetések és ezek alapján benyújtott sikeres, nyertes 
pályázat eredménye, melynek keretében az önkormányzat 
lehetőséget kapott 75 fő bérpótló juttatásban részesülő 
rákóczifalvai lakos időszakos foglalkoztatására.

A program 2011. február 1-jétől indult, és várhatóan 2011. 
november 30-ig tart, mely időtartam 3 ciklusra van osztva. Az 
első ciklus 2011. február 1-től május 31-ig tart. Ennek során 
jelenleg 23 fő végez főleg intézményi takarítási, közterület 
karbantartási feladatokat. A második és harmadik ciklus is 
3-3 hónapos, 2011. június 1-től augusztus 31-ig, illetve 2011. 
szeptember 1-től november 30-ig fog tartani. E két ciklus 
alkalmával további 22 illetve 23 fő kaphat lehetőséget.

A Nemzeti Közfoglalkoztatás Program némileg emlékeztet, 
azonban jelentősen eltér az elmúlt években már megszokott 
és mindenki által ismert Út a munkához program keretében 
megvalósult közcélú foglalkoztatástól. Lényeges különbség 
az, hogy csak sikeresen benyújtott pályázat alapján jöhetett 
létre a jelenlegi közfoglalkoztatás.

A programba bevonható személyek tekintetében 
szigorodtak a szabályok, ezért csak azok kerülhetnek a 
programba, akiket a Munkaügyi Központ – szigorú feltételek 
figyelembe vételével és megléte esetén - kiközvetít az 
Önkormányzatnak.

A közfoglalkoztatás keretében alkalmazott munkatársak 
munkája eredményeként – mint az elmúlt években is 
–, intézményeink és városunk tisztább, rendezettebb, 
gondozottabb.

Szolgáltatásunk elsődleges célkitűzése, hogy segítséget 
nyújtsunk azoknak a családoknak, ahol fogyatékkal élő - 
mozgásszervi, érzékszervi, értelmi sérült, illetve autista 
tankötelezettségének eleget tett fiatal felnőtt él. 
A fiatalok fogadása otthon lévők esetében azonnal, iskolát 
látogató végzős fiatalok esetében az iskolai tanév befejezését 
követő nap, illetve egyéni igény szerint.
Szolgáltatásainkat az igénybevevő korának, egészségi 
állapotának, képességeinek és egyéni adottságainak 
figyelembevételével szervezzük: 
• fejlesztő, szintentartó foglalkozások, illetve alkotóképesség, 
tehetség kipróbálása 
• közösségi tevékenységek szervezése (kirándulások, 
kulturális programok, mozi-, múzeumlátogatás)

   Közfoglalkoztatás 2011

   Hamarosan indul!

A Kamasz – Tanya  Gyermek és Ifjúsági Egyesület fenntartásában működő 
Fogyatékosok Nappali Intézménye

Szolnok, Nyúl u. 2 szám alatt (alapterület 233m2)

• terápiás jellegű kézműves foglalkozás, zeneterápia,
• szellemi és szórakoztató tevékenységek (olvasás, felolvasás, 
társas-, fejtörő kártyajátékok
• aktivitást segítő fizikai tevékenységek (séta, közös torna)
• illemtan, háztartástan, önálló életvitelre való felkészítés
Jelenleg 4 fő szakember áll rendelkezésre. 
(végzettségek: gyógypedagógus, fejlesztőpedagógus, 
szociálpedagógus, pedagógus, sorstárssegítő) 
Nyitva tartás: munkanapokon 7 órától – 17 óráig
Igény szerint napközben ebédet is biztosítunk
Ellátási területünk Szolnok városára és kistérsége településeire 
terjed ki: 
Gondozottaink családjait tanácsadással, információnyújtással 
igyekszünk segíteni a rájuk nehezedő feladatok hordozásában, 
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

                                                                                                                   Kamasz-Tanya

a hivatalos ügyek intézésében, a munkavállalásban.
A szolgáltatás igénybevétele ingyenes. 

Részvételi szándékát jelezheti: 
A helyszínen: Szolnok, Nyúl u. 2  

Telefonon: 06-56-220-173 

E-mailben: kamasztanya@pr.hu,  bodailonaster@gmail.com
Honlapcím: www.kamasztanya.hu
Minden érdeklődőt szeretettel várunk.

Üdvözlettel: 
Boda Ilona Tünde  intézményvezető
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   Vadász Istvánné

 AZ ÚJ ÖNKORMÁNYZATI TESTÜLET

S z á m o m r a 
érdekes feladat 
bemutatni az 
olvasóknak egy 
olyan embert, akit 
többen, jobban 
és közelebbről 
ismernek a 
városban, mint 
engem. Szerintem 
ez nem is 
bemutatás, hanem 
egy más oldalának 
a megmutatása. 
R e n g e t e g e n 
ismerik, mint volt 
tanítójukat, mint volt 
iskolaigazgatójukat, 
sokan ismerik, mint 

volt tanácstagot, mint képviselő testületi tagot. Én most 
szeretnék beszélgetni Julikával, aki egy, korábban több 
önálló egységből összevont intézményt vezet, mellette pedig, 
egy képviselő testületben dolgozik volt tanítványaival. Első 
kérdésem az intézmények összevonására vonatkozott.

- Miért jó az, ha egy intézmény az általános iskola, a 
művelődési ház, a könyvtár és a sporttelep?

- A kérdés megválaszolása hosszabb időt venne igénybe, 
ha átfogóan, részletesen válaszolnék rá. Ezért ott kezdem, hogy 
2007-ben, mielőtt a képviselő testület ebben a kérdésben döntött, 
rendkívül alaposan, több oldalról megvizsgáltuk a felvetést. 
A várható költségeket, a létszámban bekövetkező változást, 
mind a vezetői létszámban, mind pedig a szakállományban. 
Az összevont intézményen belül megoldható átcsoportosítási 
lehetőséget, a dolgozók ideiglenes és végleges áthelyezésének 
lehetőségét, ennek hatását az intézmény költségvetésére, 
működésének javítására. A technikai dolgozók és karbantartók 
ésszerűen és problémamentesen átirányíthatók ha szükséges, 
egyik intézményegységből a másikba, anélkül, hogy a vezetők 
erről hosszasan egyeztetnének.A pályázatok írása, illetve 
a pályázatokhoz szükséges önerő biztosítása könnyebben 
megoldható, ha az intézményegységek kölcsönösen segítik 
egymást. Itt megjegyzem azért, hogy a jó együttműködés 
megvolt már az összevonás előtt is a különböző intézmények 
között. 

- Város lettünk 2009-ben. Több kritika hangzott el, vagy 
jelent meg ezzel kapcsolatban az önkormányzat internet 
oldalán a fórumon. Erről - a várossá válásról - mint képviselő 
véleményt nyilvánított a szavazásával, de mint intézmény 
igazgatónak, mi a véleménye? 

- Iskolánk a kistérségben egyre szebb eredményeket ér el.  
Értéke van az itt szerzett bizonyítványnak, egyre több gyermek 
kerül be a megye rangos középiskoláiba. Egyre kevesebb 
gyermeket visznek el a szülők a szandaszőlősi, illetve a 
szolnoki iskolákba, sőt új tanulókat íratnak be hozzánk. 
Jelenleg 13 fő  „bejáró” diákunk van Rákócziújfaluból, illetve 

Szolnokról. A könyvtárunk a művelődési házunk működése 
példaadó a kistérségben. Macimúzeumunk országos hírű. 
Iskolánk sportolói nemcsak helyi, hanem megyei és országos 
versenyeken is igen rangos helyezést érnek el. Mind ezeket 
figyelembe véve megalapozottnak tartottuk a várossá válás 
igényét, és büszkék is vagyunk arra, hogy ez a folyamat a mi 
munkánknak is eredménye. Természetesen azt is figyelembe 
kellett venni, hogy mint városnak, a normatív támogatásunk 
magasabb, mint nagyközség korunkban. A városi rangot 
kivívtuk, ezek után a lakosságon, a közösségeken múlik, 
hogy a megyeszékhely közelében milyen várossá válunk, 
hogy tudunk élni a lehetőséggel.

- A képviselő testület létszáma lecsökkent nyolc főre. A régi 
testületből öten kerültek be, a három újonnan megválasztott 
tagból ketten igazán újak és egy fő már rendelkezik képviselői 
tapasztalatokkal. Hogy vették fel a ritmust a fiatalok, milyen 
az együttműködés velük?

- A létszámcsökkenés miatt természetesen megnövekedett 
az egy főre eső munka, és így a fiatalok lendülete, aktivitása 
direkt jót tett a testületnek. A fiatalos munkabírás, tenni akarás 
és az idősebbek tapasztalata, „bölcsessége” jól ötvöződik 
a testületi munkában. A mai fiatalok más szempontokból 
szemlélik a világot. Hihetetlen tudással, ismeretanyaggal 
rendelkeznek, rendkívül jó szakemberek. A magam részéről 
büszke vagyok rá, hogy ilyen tanítványaim voltak, és ilyen 
eredményeket értek el az életben. A különböző bizottságokban 
tagként, illetve bizottságelnökként megállják a helyüket. 
Megalapozott, és rendkívül jól alátámasztott véleményeket 
képesek alkotni, azt vita során megvédeni, indokolni. 
Szerintem beilleszkedtek a testületbe, jól együtt dolgoznak 
a többiekkel.Véleményem szerint alakul a település életét 
irányító csapat. Ez persze köszönhető annak is, hogy az 
egyéni gondolkodás szükséges, de a képviselő testület a 
fontos kérdésekben együtt dönt. Mindenkinek az a célja, 
hogy a munka eredménye a várost szolgája, annak ügyét előre 
vigye. Ebben a rendkívül nehéz válságos helyzetben, amikor 
sok-sok önkormányzat borotvaélen táncol a megélhetésért, 
szükség is van a csapatmunkára, az egy irányba haladásra.

- Milyen szórakozása, hobbija van egy ilyen elfoglalt, 
sokat dolgozó embernek, mi a pihenés Julikának?

- Nekem igazi pihenést a különböző művészetek 
jelentenek. Sokat járunk színházba, múzeumba és nem utolsó 
sorban kirándulni. Évek óta családunkban színházjegyet, 
koncertjegyet, kiállításra szóló jegyet ajándékozunk 
egymásnak. Sokat utazunk, bejártuk az országot, rendkívül 
sokat fényképeztünk az ilyen utazások alkalmával. 
Gyermekeink az utazások, kirándulások élményeit 
percről-percre vezetett útinaplóban rögzítették. Ezeket 
a feljegyzéseket évekkel később olvasva üdítő élményt 
jelent. Szívesen ajánlom ezt a fajta időtöltést másoknak 
is. Szórakoztató olvasgatni, emlékezni, felidézni a közös 
élményeket.

- Köszönöm szépen a beszélgetést, kívánok a képviselői 
és az igazgatói munkájához jó egészséget és eredményeket.

                                              Fekete Ferenc
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Kósa Lajos,     Novák Gyula

 AZ ÚJ ÖNKORMÁNYZATI TESTÜLET

Kósa Lajos teljesen újként került a képviselő-testületbe 
múlt év őszén. A lap 2010. nyolcadik számának IFJÚSÁG 
rovatából sokat megtudhattunk a tanulás mellett méhészettel 
foglalkozó fiatalemberről.

Elsőként azt kérdezem, hogy mi indít el egy ilyen 
fiatalembert a politikusi pálya irányába?

Kósa L. - Mindig is foglalkoztatott a közélet és a politika. 
Sok emberrel vagyok kapcsolatban, sokat beszélgetünk 
arról, hogy miként lehetne Rákóczifalvát élhetőbbé tenni, 
hogyan lehetne a Rákóczifalviaknak jobb életkörülményeket 
biztosítani. Az önkormányzati választások közeledtével, 
ahogyan mindenkiben megfogalmazódtak ötletek, javaslatok, 
bennem is, melyeket nem titkoltam. Sokan feltették a kérdést, 
hogy miért nem indulok képviselő választáson. Némi 
gondolkozás után meghoztam a döntést és a FIDESZ-KDNP 
támogatásával indultam, melyen 453 választópolgár tisztelt 
meg bizalmával.

Melyek azok a témák, amelyekkel foglalkozni szeretne az 
elkövetkező időszakban testületi munkája során?

Kósa L. - Testületi munkám során, ahogyan azt 
programomban is leírtam, elődleges feladatomnak tekintem 
a rákóczifalvi termelők és kisvállalkozók támogatását, 
valamint a turizmus fejlesztését. Meggyőződésem, hogy 
a két téma szorosan összekapcsolódik, egyszerre kell e két 
területet fejleszteni. Ha sikerül kiaknáznunk Rákóczifalva 
még kihasználatlan, vagy részben kihasznált adottságait, 
megteremthetünk egy élhetőbb kisvárost, színt vihetünk 
településünk életébe, több munkalehetőséget biztosíthatunk 
az itt lakóknak, és önkormányzatunk is több bevételhez jutna. 
Ehhez elsősorban a lakosság közreműködése szükséges és 
ezek megvalósításában nagy szükség van a civilszervezetek 
munkájára. Meg kell teremtenünk a lehetőségét annak, hogy 
a hozzánk érkező vendégeket több napra el tudjuk foglalni, 
programokat tudjunk nekik biztosítani, szállást tudjunk adni. 
Programjainkat, látnivalóinkat folyamatosan bővíteni kell, 
újdonságokat kell felmutatnunk, hogy aki egyszer eljön 
Rákóczifalvára, az visszatérjen. Ezen a területen nagy a 
verseny, keményen kell dolgoznunk, hogy a kirándulók, 
turisták nálunk költsenek.

2011 év elején megalakítottuk a Rákóczi Helyi Termék 
Egyesületet. Feltérképeztük Rákóczifalva helyi termékeit, 
szolgáltatásait, egységes arculattal szeretnénk megjelentetni 
javainkat a „piacon”. Márciustól megnyílik az egyesület 
boltja, ahol helyi termelők és olyan vállalkozások termékeit 
forgalmazzuk, melyek rákóczifalvi munkaerőt támogatnak. 
A termékek internetes áruházból is megrendelhetők lesznek, 
ez az Önkormányzat honlapjáról is elérhető lesz.

Sajnos nem megy minden egyik napról a másikra, de biztos 
vagyok benne, hogy érdemes Rákóczifalváért dolgozni, és 
idővel ez a munka meghozza gyümölcsét.

A 2010. október 3-án megválasztott képviselő-testületi 
tagok közül Kósa Lajost és Novák Gyulát már korábbi 
lapszámban bemutattuk, de nem mint képviselőket, hanem 
mint magánembereket. Így most kizárólag a képviselői 
tevékenységükről érdeklődtünk, kiegészítve a korábbi interjút.

Novák Gyula tavaly a város napja alkalmából elnyerte a 
Rákóczifalva díszpolgára címet, ennek apropóján mutattuk 
be a 2010. hetedik számban. Emögött az elismerés mögött 
több évtizedes közösségi munka rejlik. 

A rendszerváltás utáni önkormányzati testületekben 
hosszabb ideig tevékenykedtél, majd egy kis pauza következett, 
a választópolgárok akaratából. Mégis újra megméretted 
magad. Mi késztetett erre?

Novák Gy. - 1998-2006 között voltam már képviselő. 
2006-ban megméretettem magam a polgármesteri székért is, 
de sajnos nem sikerült. Tóth Lajos, az akkori polgármester 
elsöprő győzelmet aratott.

Díszpolgári címet megkapva úgy éreztem, hogy újra 
jelöltetem magam képviselőként, a FIDESZ–KDNP 
színeiben. Büszke vagyok, hogy a legtöbb szavazatot kapva 
kerültem be a testületbe, a választópolgárok jóvoltából. 
Köszönöm szépen mindenkinek. Sok még a tennivaló itt 
a kis városunkban. Továbbra is harcolok a játszóterekért, 
az utakért, a vállalkozókért, a rászorultak segítésért, 
a munkahelyteremtésért, valamint a nagy családosok 
megsegítésén! Sorolhatnám még a listát, de azt szokta 
mondani a feleségem, hogy mindenkin nem tudok segíteni. 
Sajnos igaza van,de én akkor is megpróbálok.

Tőled is megkérdezem, melyek azok a számodra fontos 
területek, amelyekkel kiemelten szeretnél foglalkozni az 
elkövetkező négy évben?

Novák Gy. – A pénzügyi és a szociális bizottsági munkában 
is részt veszek. Sajnos nem rózsás az anyagi helyzetünk. 
Fontos a pénzügyi stabilitás megteremtése, vállalkozók 
letelepedése és a munkahelyteremtés. Szeretném, ha termelői 
tevékenység folyna az önkormányzati tulajdonú földeken és a 
Rocsa-tanyán is. A polgármester úr is ezt hangoztatta – hogy 
a mezőgazdaságból tudunk megélni –, akkor így is legyen! 
Ehhez pedig a földekre, a tanyára szükség van. Továbbra is 
támogatom a Macimúzeumot – Rákóczifalva legnagyobb 
turisztikai értékét –, méltán öregbiti Rákóczifalva hírnevét 
a világban.  A képviselőkkel nem mindig értek egyet – 
többségük közalkalmazott, köztisztviselő, tanár –. Én 
vállalkozó szemmel nézem a problémákat és gyors döntéseket 
szeretnék látni, amit sajnos a jogszabályok megakadályoznak. 
Megpróbálok türelmes lenni, de nagyon nehéz.

Köszönöm még egyszer a választok bizalmát !
Kérdéseket feltette: pbm
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KTZVE hírek 2011. 02. 04.

LEADER

Javában zajlik a Közép-Tisza-Zagyva vidék jövőjét 
meghatározó Helyi Vidékfejlesztési Stratégia felülvizsgálata. 
A stratégia újratervezéséről kérdeztük az irodavezetőt.

Elmúlt lapszámunkban hírt adtunk - a Rákóczifalvát 
is magában foglaló - térségi stratégiai dokumentum 
felülvizsgálatáról, melyet a lakosság bevonásával a 
Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület végez. Az 
Egyesület munkaszervezeti irodája 2008. októbere óta van 
településünkön, a régi fogorvosi rendelő helyén dolgoznak 
naponta a térségi vidékfejlesztésért felelős munkatársak. Az 
iroda vezetője Szolovjov Rita válaszolt kérdéseinkre.

PBM: Folyamatosan olvashatjuk a stratégia 
felülvizsgálatával kapcsolatos híreket, látjuk az aktuális 
fórumok meghívóit, találkozunk a polgármesteri hivatalban 
kihelyezett projektötlet-gyűjtő mappával. Ha ránézek a 
honlapotokra, a www.ktzve.hu oldalra, látom, hogy szinte 
naponta kerülnek fel újabb és újabb információk a jövőnket 
meghatározó dokumentum születésével kapcsolatban. Mégis 
kérlek téged Rita, mint az iroda vezetőjét, röviden foglald 
össze, miért fontos nekünk, helyi, térségi lakosoknak, hogy Ti 
most ezen a dokumentumon dolgoztok? Mi miben vehetünk 
részt? 

SZR: Röviden összefoglalom: 2008-ban, az Új 
Magyarország Vidékfejlesztési Program keretében minden 
térség, így a mi szolnoki kistérségünk is, mely a Közép-
Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési nevet kapta, elkészítette 
és elfogadta azt a fejlesztésekről szóló 5 éves stratégiai 
dokumentumot, melynek neve: Helyi Vidékfejlesztési 
Stratégia (HVS). Ez a stratégia az előzetesen elismert 
vidékfejlesztési akciócsoportok tervezési folyamata során 
létrejövő komplex fejlesztési terv. A HVS tartalmazza az 
ÚMVP III. tengelyének négy intézkedéséhez, valamint 
a LEADER intézkedéscsoporthoz kapcsolódó fejlesztési 
elképzeléseket és forrásallokációt, de részét képezik olyan 
fejlesztési elképzelések is, melyek más Európai Uniós vagy 
hazai forrásból finanszírozhatóak. Egyszerűbben mondva, 
ez a dokumentum tartalmazza a helyi pályázható forrásokat, 
valamint, hogy mire lehet pályázni.

A mostani felülvizsgálat arról szól, hogy a 2008-
as évhez képest megváltozott társadalmi, gazdasági 
helyzetet ismét felmérjük, és a változásokhoz illeszkedően 
alakítsuk újjá a 2011-ben és 2012-ben megjelenő pályázati 
lehetőségeket és forrásokat. Elsődleges szempont, hogy 
hogyan tudjuk a munkahelyek megőrzését biztosítani, 
hogyan lehet vállalkozásokat segíteni pályázati lehetőséggel 
munkahelyteremtésben. Ugyancsak kiemelt szempont, hogy 
élhető térségben éljünk, vagyis fontos az egészségmegőrzés, 
a települések utcáinak, közterületeinek állapotjavítása, a 
közbiztonság növelése, a közösségi élet segítse. 

Látható, és azt hiszem belátható, hogy ebbe a tervezési 
folyamatba maximálisan bevonni kívánjuk a helyi lakosságot. 

Saját jövőnk a tét gyermekeink jóléte, környezete, sőt 
mondhatnám, hogy „unokáink is látni fogják”, amit most 
teszünk, vagy nem teszünk saját jól felfogott érdekünkben. 
Ez közösségi cél, az együttműködések erősítése éppen ezért 
ebben a programban szintén jelentős súllyal bír. Azt is valljuk, 
hogy a tudás hatalom, azonban a megszerezhető tudás ma 
már kemény forintokba kerül, ezért képzési programokat 
is szükséges terveznünk a stratégiába. A kérdés az, hogy 
ténylegesen mit gondolnak az emberek, a helyi lakosok? 
Mire van szükség? Engedd meg Marika, hogy én tegyek fel 
még egy-két kérdést:

- Milyen problémákat, nehézségeket látnak maguk körül, 
és milyen megoldást javasolnak ezek felszámolására?

- Milyen legyen a város, hogy gyermekeink, a fiatalok és 
az idősek is szívesen és jól éljenek itt?

Ezek nem könnyű kérdések, nem máról holnapra oldódnak 
meg, viszont most kíváncsiak vagyunk a véleményekre, 
javaslatokra, hiszen élhetőbb várost, élhetőbb kistérséget 
szeretnénk. Ez a stratégiakészítés lényege: amit most 
problémaként beleírunk a stratégiába, arra adjunk megoldási 
lehetőségeket is, és olyan pályázati célterületeket, kiírásokat, 
forrást, mely elengedhetetlen a helyi szintű fejlődéshez.

PBM: Köszönöm Rita, akkor hová fordulhatunk ötletekkel, 
javaslatokkal, véleményünkkel?

SZR: Irodánkban kollegáimmal együtt biztosítjuk a 
konzultációt, 56/584-009-es a telefonszámunk, illetve 
honlapunk: www.ktzve.hu, e-mailben is írhatnak: ktzve1@
gmail.com a címünk. Véleményünk szerint a HVS 
felülvizsgálata a LEADER program végrehajtás sikerének 
fontos része. Várjuk az érdeklődést, véleményeket, 
javaslatokat, projektötleteket!

Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület

Helyi Vidékfejlesztési Stratégia felülvizsgálat – helyzetjelentés

Amennyiben 
Ön elégedett 

a Rákóczi Lap 
működésével,

úgy kérjük  segítse 
 adójának 1%-ával 

egyesületünk 
tevékenységét!

Rákóczi Lap Baráti Kör 
Közhasznú Egyesület

Adószám: 18841826-1-16
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Írni pedig jó!
Lassan húsz éve, hogy ismerem. Hogy ilyennek ismerem: 

Kissé különleges, afféle meditatív személyiség. Szabad idejében 
rengeteget olvas, s olykor verseket ír. Legnagyobb kincse a 
mindent-tudás, és egész lélekkel fordul a másik ember felé. 
Szakmája szerint magyar-történelem szakos tanár, valójában 
a magyar kultúra elhivatott szolgája. Ha kellett tanított, 
könyvtároskodott, történelmi játszóházat vezetett, vagy éppen 
a rákóczifalvi Faluház vagy Közösségi Ház önkéntese volt. 
Órákig barangoltunk a kisváros temetőjében, hogy faggassuk 
az omló sírköveket. Máskor együtt örvendeztünk a település 
határában szorgoskodó régészekkel. Volt arra is számtalan 
példa, hogy könyveim írásakor végtelen időkig böngésztük 
együtt a levéltári forrásokat. Önzetlenül, jó szót sem várva 
tette mindig a dolgát.

Ki ne ismerne rá. Túróczi Annamáriáról van szó. Azt 
azonban csak kevesen tudják róla, hogy mindig számítani 
lehetett rá a rákóczifalvi írott sajtó ügyében is. És számítani 
lehet rá ma is. 

- Kedves Annamária, mikor jegyezted el magad az acélhegy 
ördögével? Mióta van közöd a „lapcsináláshoz”? Jól tudom, 
hogy már egri főiskolásként is kacérkodtál az „újságolással” 
(írás, szerkesztés, lektorálás, stb.)?

- Jól tudod. A főiskolán a ’80-as évek második felében 
több alkalmi lap – pl. gólyatáboros, diákrektor választás, 
vagy egy-egy tanszéki – jelent meg. Ezeknek a lapoknak 
állandó alkotógárdája alakult ki az idők során. Ők azonban 
nemcsak a magyar szakosok közül kerültek ki. Én inkább 
csak rövid híreket írtam, de láttam a többiek hibáit. Ezért 
javítgatni kezdtem, végül szinte minden írást átnéztem. 
Volt később néhány komolyabb próba a „most már legyen 
rendes újságunk” ügyben, de akkor meg oda lett az amatőrök 
varázslatos lelkesedése. Így csupán kollégiumi lapot írtunk 
(három grafomán) és az akkor újjászerveződő rádiónak 
lettem munkatársa. „Minden hajnal enyém maradt” (ha 
valaki nem tudná ez egy Edda-dal egyszavas átírata). Abból 
a prózai okból kifolyólag, hogy mindig fel tudtam ébredni 
adáskezdésre. Ha nem tetszettünk, bárki kikapcsolhatta 
a szobája hangszóróját. Azonkívül – a legteljesebb 
illegalitásban – a faliújságot rendeztem, azaz szerkesztettem. 
Történ ugyanis, hogy megláttam nem épp szálfa termetű, 
de szívemnek legkedvesebb történelem tanárom (Bohony 
Nándor) küzd a tanszéki hirdetővel. Legendás türelme csak a 
magyar történelem 1301-ig lévén, hagyott minden papírt és 
elviharzott. Ki lehet találni a folytatást. A nyelvészet tanszék 
sem magasságával tűnt ki, az irodalom tanári karát szerettem. 
Végül a népművelőkhöz pedig azért jártam, mert a legjobb 
barátom oda járt finn favágónak álcázva. Ez 4 faliújság 4 
éven át, és ha látta is valaki, hallgatott róla. 

- Írásaid csak ritkán jelennek meg a Rákóczi Lapban. 
Verseid is inkább az asztalfióknak íródnak. Miért nem keresed 
a nyilvánosságot?

- A verseim és mások néha a tűz parázsának íródnak, hogy 
nyoma se maradjon! Ebben a kérdésben olyan vagyok, mint 
Kosztolányi, aki addig javítgatott, amíg csak egy tökéletes szó 
maradt. Még esélyt se adok, hogy valaki kritikát mondjon az 

írásaimról. ha véletlen 
kiadok valamit a kezem 
közül, azt csak hirtelen 
felindulásból teszem. 
Amit eddig írtam 
szerte-szét vannak 
az országban. Soha 
nem gondoltam, hogy 
más – a barátaimon 
kívül – értékelné. 
Költészetként. Iparos 

vagyok, néha kontár. 
- Úgy gondolom, 

hogy a verseiddel kiadsz 
magadból valamit. 
Egy lelki rezdülést, egy 
titkot, egy hangulat-
villanást. Szóval valamit 
a lelkedből, amit féltesz, 
de amit ugyanakkor 

szeretnél is a világra bízni. Egyáltalán a mai világ 
alkalmas arra, hogy lelkünk féltett titkait rábízzuk?

- Mint ahogy az előbb kiderült, nem vagyok egy 
kirakat ember. Véleményem attól van, sőt határozott 
véleményem. El is mondom. A másét meghallgatom. 
Ez a mostani nyilvánosság pedig nem vonz. Abban 
az értelemben nem, hogy közszerepeljek benne. De 
szereplőjeként változtathatok rajta. Ilyen egyszerű 
dolgokkal, hogy betartok alapvető udvariassági 
formákat. Civilizált, polgári módon viselkedem. A mai 
világ szinte végtelen, percek alatt feldolgozhatatlan 
információmennyiség áramlik ránk. Az emberek 
nagy része súlyos napi gondokkal küzd. Ez most 
két szét kerek közhely volt, tucatmondat. Ha azt 
mondom: ülök a világ peremén, partra vetett hal, 
kettes számrendszerek csapdájában, korgó gyomorral 
lélektelenül – ugyanezt mondtam, de az első két 
komoly kijelentést értik. Azt szoktam mondani: 
konzervatív forradalmár vagyok, és ki-ki értelmezze 
a saját szemszögéből.

- Lelki konfliktusaidat, önértelmezésed rezdüléseit 
szemérmes fegyelmezettséggel rejted el írásaidban. 
Hiszem azonban, hogy eljön az idő, amikor a 
betakarítás ösztönével, tehetséged határait ismerve, 
gyakrabban örvendezteted meg az olvasókat 
versekkel, szösszenetekkel, sajátos karcolatokkal. 
Addig pedig, a beszélgetést megköszönve, maradjunk 
abban, hogy írni pedig kell. Írni pedig jó!

Czirmayné Kocsis Róza
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ISKOLA
                                 Közel 4 évtized gyermekeinkért

Iskolánk pedagógusai az 1974-75-ös tanévben

Első tanítványai az 1974-75-ös tanévben

Búcsúzunk. Elköszönünk 
valakitől, aki része volt 
az életünknek. Együtt 
éltük  mindennapjainkat az 
általános iskola nagy családi 
közösségében. Részévé váltunk 
egymás életének.

Nehéz a szó, mint mindig, 
mikor valaki az angyalok útjára kel közülünk, és mi egyedül 
maradunk.

 Egy Nobel-díjas fizikus szerint: „Életünk értelme 
határozza meg életünk értékét.”

Kecskés Istvánné Etelka nagyon értékes életet élt. Élete 
értelme az volt, hogy gondoskodott mindazokról, akiket a 
sors, a gondviselés rábízott, az elmúlt 37 tanévben.

S nemcsak gondoskodott róluk, de nagyon szerette őket. 
Szerette kis tanítványait, és nemcsak érzelmi értelemben, 
hanem tudatosan. A szeretet életformája volt.

Így volt ez az iskolában, és így volt ez otthon a 
családban is.

Nem voltak nagy fellángolásai, nem voltak hirtelen 
felindulásai: Etelka egyenletesen és megbízhatóan 
élte az életét, és tette a dolgát. Mindenre talált 
megfelelő időt. Valahogy úgy, mint a parázs. Nem 
éget és kormoz, mint a láng, hanem mindent átjár 
melegével.

Az élete és munkája sokszor hasonlított a maratoni 
futáshoz, amelyet nem az elején kell megnyerni, 
hanem lassan de biztosan, hűségesen, kitartóan végig 
kell futni.

Most amikor elment közülünk, most látom igazán 
hogy mennyi figyelmességet, kedvességet, türelmet 
ajándékozott nekünk, amely titokzatos módon 
bennünk él tovább.

Az élete értelmét gróf Széchenyi István gondolatai 
fejezik ki legpontosabban:

Itt éltél közöttünk, és most útra keltél. Elindultál, 
hogy bejárd azt a titokzatos országot ahonnan nincs 
visszatérés.

Megdöbbenve és nagy fájdalommal állunk előtted. 
A következő percekben engedd meg, hogy néhány 
közös, személyes emlékemet felidézve köszönjek el 
Tőled, Magam, és minden pedagógus kollégám és 
munkatársam nevében.

1974.aug.1-jén kaptad a kinevezésedet a  rákóczifalvai 
iskola tanítói álláshelyére.

Azóta szolgáltad hűséggel, kitartóan, nagy szeretettel 
ezt az intézményt és az itt tanuló kisdiákokat. Ez a 
szolgálat hirtelen, tragikusan ért véget.

Emlékeinkben, szeretetünkben azonban mindig 
Velünk leszel.

Búcsúzó gondolatok  Kecskés Istvánné Etelka  tanító nénitől.

Emlékszel, hosszú éveken keresztül sok-sok kisdiákot 
tanítottunk együtt. Te a betűvetésre, olvasásra, én a számolás 
szépségeire.

A zánkai táborozások felejthetetlen napjaira, a kedves 
szülőkkel szervezett kirándulásokra.

A színjátszó csoportunk hatalmas sikereire, amelyet 
megelőzött a sok-sok díszlet és jelmeztervezés, szövegtanulás 
közös élménye.

Soha nem felejtem el esküvőd napját, amelyre 
tanítványaiddal hatalmas izgalommal, szeretettel 
készültünk,nagy meglepetést okozva nektek. Sorfalat álltunk, 
virággal, dallal, verssel köszöntöttünk Benneteket.

Felejthetetlen a gyermekek, tanítványaid öröme, amellyel 
nap, mint nap körülvettek Pisti fiad születésekor.

Nagyon sokan búcsúznak Tőled. Nagyon fontos vagy 
kedves 1. osztályos diákjaidnak-akik értetlenül állnak a 
történtek előtt- pedagógus kollégáidnak, munkatársaidnak, 
az iskola minden volt és jelenlegi diákjának. Azoknak, akik 
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                                                                                                                Néptáncos hírek

„Eldobtam egy gyufát, s legott
Hetyke lobogásba fogott,
Lábhegyre állt a kis nyúlánk,
Hegyes sipkájú sárga láng,
Vígat nyújtózott, furcsa törpe,
Izgett-mozgott, előre, körbe,
Lengett, táncolt, a zöldbe mart,
Nyilván pompás tűzvészt akart,
Piros csodát, izzó leget,
Égő erdőt, kigyúlt eget,
De gőggel álltak fenn a fák,
És mosolygott minden virág
Nem rezzent senki fel a vészre,
A száraz fű se vette észre,
S a lázas törpe láng lehűlt, elfáradt, és a földre ült,
Lobbant még egy –kettőt szegény,
S meghalt a moha szőnyegén.
Nem látta senki más, csak én.”Vadász Istvánné

több éven keresztül veled együtt nevelték-oktatták a rákóczifalvai 
kisdiákokat. Hernekné Julika, Novák Erika, Bozsó Andrea és minden 
kollégád.

Nem feledjük kedves, mindig kételkedő, segíteni akaró 
személyiségedet.

Példa leszel számunkra örökre, hiszen a Rád bízott feladatokat 
mindig becsületesen, pontosan végezted el.

Búcsúzunk Tőled. Kívánom mindnyájunknak, hogy vigasztaljon 
meg mindaz, amiben hiszünk.

Etelkám! Isten veled, nyugodj békében. Őrizzenek az angyalok.
Tóth Árpád szavai kísérjenek utadon!

Alapfokú Művészetoktatási Intézményünk két csoporttal 
képviseltette magát az I.AMINT Fesztiválon, melyet 2011.
február 19-én rendeztek meg Kisvárdán. 

Mindkét csoportunk tudása legjavát adva dicséretesen  
szerepelt. A jó hangulatú, de igen hosszúra nyúlt versenyen 
a szakmai zsűri értékelése alapján a következő helyezéseket 
értük el:
-3.a osztály (Barackvirág csoport) 
  kategóriájának 6. helyezettje
-ifjúsági csoport korosztályának 
3. és 4. helyezettje lett (két koreográfiával).

A 11 iskola összetett versenyében 4. helyezést értünk el.
Felkészítők: Györe Ágnes és Vas Béla néptáncpedagógus.
Kísérők: Csehné Jakab Anna, Köves Éva, Bereczné Kocsis 
Adrienn és Hőnyiné Nagy Erzsébet.
Köszönöm a kitartó szülőknek - akik elkísértek minket - a 
helyszínen nyújtott segítséget, a többi kedves szülőnek pedig 
a ruhák gondos előkészítését.

Február 24-én Japánból voltak vendégei iskolánknak. 
Ellátogattak a 3.a osztály néptánc órájára.
Ezután Vadász Istvánné és Tímárné Fischer Magdolna 
bemutatta a többcélú intézményt.

Hőnyiné Nagy Erzsébet
művészeti mk. vezetője
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Sok-sok előkészítő munka és izgalom után egy átmulatott 
éjszakán lezajlott a 14. alapítványi bál, amely már szervesen 
hozzátartozik településünk, iskolánk életéhez.

Gondolataimat keser-édes hangulatban jegyzem le. Hogy miért?
Kicsit kesergek, mert az idei alkalom volt az első, melyet 

nagy civil összefogással szerettünk volna megvalósítani egy 
nemes cél - játszótér-felújítás - érdekében. Mindez óriási 
erőfeszítések megtétele után sem hozott olyan eredményt, 
melyet vártunk.  

Munkájukkal is segítették a színvonalas bálat:
- a Rákóczi Lovasai civilszervezet szervező munkájukkal
- a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub tagjai fergeteges 

cuntry-táncukkal vidám hangulatot teremtettek
- a BEROE helyi szervezete lelkesen segédkezett a terem 

berendezésében a Rákóczifalvi Tűzoltó Egyesület néhány 
tagjával együtt.

Édes érzéseim vannak, hiszen évről-évre ismerős arcokkal 
találkozhatunk, visszatérő vendégekkel élvezhetjük a 
gyermekek műsorát, táncolhatunk. Ez most is így volt.

A színvonalas zenét és éneket Roni és Alinak köszönhetjük, 
akik fáradhatatlanul szolgáltatták a talp alá valót a táncra 
perdülőknek.

Kalóriabevitelünk igencsak megemelkedett a finom és 
bőséges vacsora elfogyasztásával.

Tisztelettel köszönjük ezúton is Csüllög Gábornak és 
társának a színvonalas szolgáltatást.

Timár Csaba vezetésével a Dalma Dance rákóczifalvi 
csoportjának dinamikus tánca örvendeztette meg a 
vendégeket.

Fantasztikus jelenetnek lehettünk szemtanúi a dráma 
szakkörösök előadásában, tapsolhattunk a furulyázó 
gyermekek szívderítő produkciójának, Hudra Veronika 

A Maholnap  Alapítvány „Könyvtámasz” pályázatán 400 
000 Ft értékű új gyermek ismeretterjesztő- és szépirodalmi 
könyveket nyert a Rákóczi Diákjai Alapítvány pályázatában 
iskolai könyvtárunk.

A pályázat készítői: Hőnyiné Nagy Erzsébet és Bozsó 
Andrea

Az Oktatásért Közalapítvány „Közoktatásban működő 
tehetséggondozó műhelyek támogatása c. pályázaton angol 
tehetségműhely létrehozására és működtetésére nyert 

   Ismét báloztunk

prózamondásának, néptáncosainknak kedves táncának és 
énekkarosaink szép dalának

Nagy elismeréssel adózunk a felkészítő nevelőknek: 
Györe Ágnes, Szénási Mihályné és Sándorné Pusztai Erika 
kolléganőknek.

Hálásan köszönjük a tombola felajánlásokat, a 
támogatójegyek vásárlását és az anyagi támogatásokat, 
melynek eredményeként 384 ezer forintos összeget tudunk 
a játszótér felújítására fordítani. 

Nagyné Németh Margit intézményegység-vezető helyettes

   Nyertes pályázataink
iskolánk 600 000 Ft-ot.

A pályázat készítői, lebonyolítói: Hőnyiné Nagy 
Erzsébet, Bán Krisztina

A Nemezeti Erőforrás Minisztérium által meghirdetett 
„Út a középiskolába” ösztöndíjprogramban 3 hátrányos 
helyzetű tanulónk esélyegyenlőségének biztosítására 
nyertünk 255 000 Ft ösztöndíjat.

A pályázatot írták: Tímár Antalné, Sándorné Pusztai 
erika, Haraszti Szilvia, Bán Krisztina.
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2011.február 18-án délután került megrendezésre a 
Varsány Művelődési Központban általános iskolánk felső 
évfolyamainak farsangi mulatsága.

A rendezvény délután 4 órakor kezdődött hivatalosan, de a 
fiatalok már negyed 4-től szállingóztak, hogy együtt töltsenek 
egy kellemes délutánt.

Természetesen a dekoráció elkészítésében és 
elhelyezésében oroszlánrészt vállaltak.

A szülők mennyei süteményekkel, szendvicsekkel, üditővel 
járultak hozzá a program megvalósulásához, valamint a 
büfé koordinálásával,zárásig tartó munkájukkal. Ezúton is 
szeretnénk megköszönni segítőkészségüket, támogatásukat.

A farsang ideje alatt szabadprogram zajlott: lehetett 
csocsózni, pingpongozni, beszélgetni és természetesen 
táncolni.

Az asztaloknál tombola értékesítés és bálkirály-bálkirálynő 
szavazás várta az ifjú nemzedéket.

Jelmez viselete nem volt kötelező, de az álarc 
elengedhetetlen feltétele volt a belépésnek.

Nagy örömünkre sokan vettek magukra jelmezt, és 
nagyon ötleteseket. Ami még örömtelibb volt, hogy a 7-8.
évfolyamosok  is beszálltak a játékba és nagyon érdekes, 
néha mulatságos öltözékben jelentek meg.

Az est jelmez-szenzációja mindenképpen 3 fiú, jelesül 

                                                                                                 Farsang a felső tagozaton

Bak Róbert, Bede Tamás és Ézsiás Zoltán jelmeze volt, 
akik a 6.osztályos lányok segítségével bombázó, miniruhás 
dívákként léptek be az ajtón, a szivárvány minden színében 
pompázó hajviselettel.

A fiúk elmondása szerint roppant tanulságos volt ez az 
akció, mert átérezték milyen mikor egy lány a hidegben 
miniszoknyát visel. Nos, igen fiúk, a szépségért meg kell 
szenvedni!

Ezúton üzenjük, hogy gazella termetük és kecses járásuk 
mindenkit elbűvölt.

Este 7 óra körül kezdődött a tombolahúzás, nagyon sok 
ajándékkal. A fődíj egy szobakerékpár volt. Minden ajándékot, 
melyet sikerült ezen az estén szétosztani, szeretnénk 
megköszönni a támogató szülőknek, a diákönkormányzatnak, 
és a fődíj felajánlását Füleki Angéla kolléganőnknek.

Az est záróprogramja a hagyományosan megrendezésre 
kerülő bálkirály- és bálkirálynő választás volt.

Az est „álompárja” Vincze Gyöngyi és Szokolai „szívtipró” 
János lett. Gratulálunk hozzá mindkettőjüknek!

Minden buli alapszabálya, hogy mindig a vége a legjobb, 
mindenki akkor lendül bele a táncolásba, és akkor akar még 
tovább maradni.

Nem volt ez másként ezen az estén sem. Kedves és 
szolgálatkész DJ-énk, számos „utolsó” számot játszott le 
az est zárásaként. Természetesen a végén mindenki elindult 
haza, hogy kipihenje az esti buli fáradalmait.

A felsős farsang jó hangulatban és vidáman telt el a 
gyerekek és a felnőttek számára egyaránt. 

Most egy évre az álarcok, a jelmezek a polcra, szekrénybe 
kerülnek, hogy jövőre újra farsang napján övék legyen a 
főszerep.

Mesevetélkedő, megyei forduló 
(Martfű):
3.a osztály csapata     5. helyezés
2.a b osztály csapata  6. helyezés
4.a osztály csapata     7. helyezés

Megyei Úszó Diákolimpia (Mezőtúr)
Gyorsúszás:
Menkó Ádám   16. hely
Bagi Patrik        22. hely
Major Péter      26. hely

Hátúszás:
Bagi Patrik        12. hely
Major Péter      15. hely

Mellúszás:
Menkó Ádám  16. hely

Versenyeredményeink:
Megyei Úszó Diákolimpia (Mezőtúr)
Gyorsúszás
Menkó Gábor     5. hely
Vitek István         7. hely

Mellúszás
Menkó Gábor     3. hely

Hátúszás
Vitek István         2. hely

Szép magyar beszéd verseny- megyei 
döntő (Szolnok)
Zelei Alexandra  1. hely

Hajnóczy József Gimnázium nyelvi 
verseny (Tiszaföldvár)

Német
Menkó Gábor       3. hely

Angol
Sebestyén Réka  3. hely

II. AMINT Fesztivál Kisvárda 
(néptánc)

3.a Barackvirág csoport 6. hely
Ifjúsági csoport 3. és 4. hely
Iskolák közti verseny 4. hely
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  A Virágoskert Óvoda nevelési gyakorlata

ÓVODA - BÖLCSŐDE

A Virágoskert Óvoda és Bölcsőde Óvodai 
intézményegységének Helyi Nevelési Programja átdolgozásra 
került, a 255/2009. XI. 20. –i Korm.rendelettel a 137/1996. 
VIII. 26.-i Korm. rendelet módosítása alapján, 2010 /2011 
nevelési évtől. VIRÁGOSKERT ÓVODA ÉS BÖLCSŐDE 
ÓVODAI INTÉZMÉNYEGYSÉG HELYI NEVELÉSI 
GYAKORLATA című óvodai program átfogja az óvodáskor 
teljes nevelő-fejlesztő munkáját, az óvodai nevelés országos 
alapprogramja szerint készült alternatíva. A program az 
érzelmekre épít és a gyermek esztétikai tevékenységét, alkotó 
készségének fejlesztését hangsúlyozza. 

Az érzelmeknek rendkívüli jelentősége van az óvodás 
gyermek életében. Az óvodáskor a nagyfokú emocionális 
érzelmek, érzelmi labilitás, polarizált érzelmek kora. 

Programunk ezeket a sajátosságokat olyan szeretetteljes 
pedagógiával szeretné befolyásolni, melyben a gyermek 
érzelmei differenciálódhatnak. 

A program másik fontos eleme a tevékeny óvodai élet 
megteremtése, amelyben hangsúlyt kapnak a művészeti 
értékek, hogy a kreatív gondolkodást megerősítsék. 

A program alapelvei:     
• a gyermeki személyiséget elfogadás, tisztelet, szeretet, 

megbecsülés és bizalom övezi.
• nevelésünk lehetővé teszi és segíti a gyermek 

személyiségfejlődését, a gyermek egyéni készségeinek és 
képességeinek kibontakoztatását.

• Óvodai nevelésünkben alkalmazott pedagógiai 
módszereket a gyermek személyiségéhez igazítjuk.

- Szeretetteljes, biztonságérzetet adó, érzelem-gazdag 
óvoda megteremtése, ahol a gyermekközpontúság úgy 
jelenik meg, hogy gyermeki tartást, önállóságot, s ebből az 
önállóságból fakadó egészséges öntudatot, kibontakozási és 
önmegvalósítási lehetőséget ad a gyermeknek. 

- A gyermeki személyiség fejlesztése az egyéni 
szükségletek figyelembevételével a kölcsönös bizalmon, és a 
másság és az eltérő ütemben fejlődő gyermekek elfogadásán 
alapuló partneri kapcsolat kialakításában valósul meg.

- A nevelésünk hatékonyságát a támogatói attitűd jegyében 
a bátorító pedagógia alapelvei mentén érvényesítjük, 
külön hangsúlyozva az emberi méltóság, a gyermeki jogok 
tiszteletben tartását. 

- Az egyéni, mikro csoportos szervezeti formában, a tanulási 
kudarcot leküzdeni segítő tevékenységekben, a projektrendszerű 
tanulási módszer alkalmazásával a gyermek fejlődési üteméhez 
illeszkedő, differenciált fejlesztés valósul meg. 

- Gyermekeink eltérő szociokulturális háttérből érkeznek 
hozzánk, ezt figyelembe véve, ehhez igazodóan biztosítjuk 
számukra az óvodai neveléshez való egyenlő hozzáférést

 Gyermekképünk:
A Virágoskert Óvoda és Bölcsőde óvodai 

intézményegységébe járó gyermekek szoros érzelmi 
kapcsolatba kerülnek az ott dolgozó felnőttekkel, örömmel, 
családias légkörben töltik napjaikat az óvodában. Pozitívan 
viszonyulnak a művészeti területekhez, amelyekben 
megnyilvánul alkotó kreativitásuk az önkifejezés eszközeként. 

Alapvető tevékenységükben, a játékban kiteljesedik az 
együttműködési készségük és az empátiájuk. Társas 
kapcsolataikban elfogadják a különbözőségeket, szolidárisak 
a társaikkal. A természeti és társadalmi környezetük értékeit 
képesek rácsodálkozással felfedezni. Az élmények közös 
feldolgozását támogató légkörben, a gyermekek be- és 
elfogadók.

Programunk tevékenység formái:
Vers, mese, dramatikus játék:
Az aktuális projekt szellemében olyan meséket választunk, 

amelyek a gyermekcsoport életkorának megfelelő. 
A gyermekekre a mesének rendkívül nagy pszichológiai 

hatása van. A mese hallgatása közben a gyermek kilép a 
valós világból, és képzeletével - kettős tudatával –átlép a 
mese világába. 

A gyermekhez közel áll a mese gondolatvilága, varázslatos 
elemei miatt. 

A mese feldolgozása 10 napos meseciklusokban történik. 
Az első héten minden nap elolvassuk a mesét. A mesének 
állandó helye van, melegséget árasztó mese szignállal 
hívogatjuk a gyermekeket a mesére, és meggyújtjuk a „mese-
gyertyát”. Meghitt hangulatot teremtünk. 

A második héten dramatikus játékban dolgozzuk fel a 
mesét. Kiemeljük a karaktereket. A gyermek maga választja 
meg, hogy milyen szerepeket szeretnek játszani a mesében. 

A kellékeket gondosan válogatjuk össze a karaktereknek 
megfelelően, de a végső választás a gyermeké. Ezzel segítjük 
a gyermek átlépését a mesevilágba. 

Ének, énekes játékok, zenehallgatás:   
Az óvodai művészeti nevelésnek meghatározó eszköze az 

ének, énekes játékok és a zenehallgatás. 
A gyermekkori zenei nevelés hatásai - az ölbeli játékok, 

az énekes játékok, a zenei élmények közvetítése, a zenei 
képességek fejlesztése – meghatározzák egész életünk zenei 
érdeklődését, fogékonyságát. 

Ezért fontos a megfelelő zenei anyag összeállítása. 
Kizárólag értékes, művészeti értékkel bíró zenei anyagot 
válogatunk a gyermekek számára. 

Alapelvünk: hogy „tiszta forrásból válasszunk. Egy-egy 
zenei mondóka, népdal, vagy énekes játék magában hordozza 
a múlt letűnt szépségét, amelyet feleleveníthetünk. 

Népi hagyományokat őrző játékok:
• Felnőttek játéka gyermekekkel: altatók, arc-, kéz-, ujj-, 

és lábjátékok, lovagoltatók
• Kiolvasók, játékra hívogatók
• Körjátékok: guggolós játékok, kergetők, pábeszéd-

felelgetős, szerepcsere, kifordulós kör, lánykérő-lakodalmas, 
pár-párválasztás, sor-lánc, kapu-híd, 

Különösen fontos ez, mert egyre több családban 
feledkeznek meg népi hagyományainkról. Lehetőség szerint 
a gépzenével szemben előtérbe helyezzük az éneklést 
és a népi hangszeres előadásmódot. Népi hangszerekkel 
ismerkedhetnek meg a gyermekek: citera, köcsögduda. 

Rajz, mintázás, kézimunka:  
Óvodánkban a rajzolás, mintázás, kézimunka, mint a 
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ÓVODA - BÖLCSŐDE
művészetek egyik eszköze, sokszínű nevelési területe, 
magában foglalja a képalakítást, plasztikai munkát, építést, 
környezetalakítást és a műalkotásokkal való találkozást. 
Mindezeket gazdag megfigyelésre, a gyermekek élmény-, 
képzelet-, és fantáziavilágára alapozva bontakoztatjuk ki.

A tevékenység sajátos programjai:
Az óvodában gyermekléptékű ovigalériát alakítunk ki. 

Az ovigalériában minden értéket kiállíthatunk, amely közel 
vihető, felfogható a gyermeknek. 

Az ovigalériában gyakran kerülnek kiállításra 
népművészeti alkotások, a múltat idéző használati tárgyak, 
eszközök. 

Mozgás, mozgásos játékok: 
Minden nap helyet kapott a gyermekek napirendjében. 

Mozgásos játékokat lehetőség szerint az udvaron szoktunk 
játszani. Ha az időjárás nem engedi, akkor a csoportszobában. 
Olyan játékokat választunk, amelyek megmozgatják a 

gyermekek izmait. Ezeket évszázadokkal ezelőtt is játszották 
a gyermekek. 

Zenés mozgásokhoz, népzenei hanganyagot társítunk, 
melynek üteme, ritmusa, alkalmas a gyermekek összerendezett 
mozgásának fejlesztésére.

A külső világ tevékeny megismerése:A környezet 
megszerettetése áthatja az óvoda mindennapjait. A 
tevékenység alapelve: „Szeresd, ismerd, védd a környezetet.!” 
A környezet tevékeny megszerettetése projektpedagógiai 
formában történik.

A környezeti tevékenységet egy évre szóló tervező 
munka előzi meg, amelyben évszakonként meghatározzuk 
a témákat, a témákra fordított 3-4 hetes időegységet. Ebben 
a tervben határozzuk meg a gyűjtőmunka tartalmát, és az 
irodalmi, zenei, képzőművészeti vagy népművészeti élmény 
kiegészítéseket.

Törökné Turóczi Erzsébet

                                                                                                                                   Könyvtár

Könyvtári programok
Március 4.  
10.30  A Tulipán óvodai csoport kézműves 
foglalkozása
Március 7.  
10.30  Babázó címmel a babák és anyukái 
ölbeli játékokkal, mondókákkal ismerkednek a 
Varsány Közösségi Házban
Március 18.  
14.00  Legyen vendégünk! fogyatékkal élők 
számára számítógép-program bemutatása
Március 21.  
10.30  Babázó a Varsány Közösségi Házban
Március 22.  
14.30 Felfedezem a könyvtárat könyv-és 
könyvtárhasználati vetélkedő a felső tagozatos 
tanulóknak a Varsány Közösségi Házban
Március 25.  
17.00  Író-olvasó találkozó Lőrincz L.László 
íróval
Március 28.  
10.30  Babázó foglalkozás a Varsány Közös-
ségi Házban

Márciusban folytatódik az Olvasó osztály pá-
lyázat az általános iskola tanulóinak. A kitün-
tető címet az az osztály nyeri, melynek tagjai 
legtöbbször veszik igénybe a könyvtár szolgál-
tatásait.

Szeretettel várunk minden érdeklődőt!
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VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ
   Hírek

ELKÉSZÜLT A KÖZMŰVELŐDÉSI MUNKATERV
Rákóczifalva Város Önkormányzatának képviselő-

testülete a 2011. február 15-i testületi ülésen vitatta meg az 
ÁMK-Művelődési, Sport, Szabadidő Központ és Könyvtár 
közművelődési munkatervét. A munkatervben rögzítették a 
közművelődési tevékenységet meghatározó jogszabályokat 
és egyéb dokumentumokat. Részletes helyzetelemzés készült 
az intézmény infrastrukturális és humán erőforrásairól, 
részletesen kitérve a közművelődési tevékenységet segítő (pl.: 
audiovizuális berendezések) és akadályozó (pl.: rendkívül 
rossz állapotú színházterem) tényezőkre is. A munkatervben 
fejlesztési célokat is megfogalmazott az intézményegység 
vezetője. A szakmai területek, feladatok sorában kiemelt helyen 
szerepel a kulturális értékek megőrzése és fejlesztése, illetve a 
Rákóczifalvai Értéktár elkészítése. 

***
TAKARÉKOSSÁGI OKOK MIATT 

ZÁRVA A SZÍNHÁZTEREM
Az 1970-es években épült az egykori mozi, amely a 

kilencvenes évek eleje óta nem üzemelt. Ezt a funkció 
nélküli épületet alakították át művelődési házzá 2006-ban. 
Az átépítés nem érintette az egykori nézőtéri épületrészt 
(jelenleg színházterem), amely vasbeton-födémű lapostetős 
építmény. A színházterem tetőszerkezete rendkívül 
rossz állapotban van, több helyen folyamatosan beázik. 
Az épületrész fűtése sincs megnyugtatóan kialakítva, 
hiszen a jelenlegi fűtőtestek nem képesek a nagyméretű, 
szigetelés nélküli terem felfűtésére. Az intézmény 
használóival, bérlőivel történt egyeztetést, valamint 
jelentős átcsoportosításokat követően a Varsány Közösségi 
Ház színháztermének ajtaja bezárult a fűtési szezonra, így 
jelentős megtakarítást ért el az intézmény a rezsiköltségek 
vonatkozásában.

***
POSTAGALAMBÁSZOK TALÁLKOZNAK

A postagalambok tenyésztésével foglalkozó egyesületek 
működését 22 kerületi szervezet irányítja Magyarországon. 
A rákóczifalvai R-14 Postagalamb SE a tizenkilences számú 
kerülethez tartozik, amely Törökszentmiklós és környéke 
postagalambászait fogja össze. A kerületi szervezetben 
tavaly novemberben került sor a tisztújító közgyűlésre. 
A kerületi vezetőség élére a rákóczifalvai postagalamb 
egyesület tagját, Hertelendy Csabát választották meg. 
A vezetői megbízás négy évre szól. Rákóczifalva első 
alkalommal ad otthont a kerületi közgyűlésnek március 20-
án a Varsány Közösségi Házban.

***
SZAKMAI GYAKORLAT A KÖZÖSSÉGI HÁZBAN

A Szolnoki Főiskola idegenforgalmi szakmenedzser szakán 
tanuló hallgató tölti szakmai gyakorlatát a Varsány Közösségi 
Házban. A gyakorlat során a hallgató megismeri és gyakorolja a 
rendezvény- és programszervezési munkafolyamatokat. Betekintést 
nyer a különböző munkaterületek feladataiba, s aktívan részt vesz a 
napi feladatok elvégzésében is.

Császiné Csáti Réka

                                                            Könyvtár

Amikor kérlek, hogy figyelj rám,
És Te tanácsot akarsz adni,
Akkor nem azt tetted, amire kértelek!
Amikor kérlek, hogy figyelj rám,
És Te azt mondod nekem, nem kellene így vagy úgy érezned,
Akkor az érzelmeimre tapostál!
Amikor kérlek, hogy figyelj rám,
És Te azt hiszed, hogy neked kell megoldani a problémámat,
-akkor is, ha furcsának tűnik – cserbenhagytál.
Figyelj! Csak azt kértem tőled, hogy figyelj!
Nem azt, hogy bármit is mondj, vagy tégy, hanem csak figyelj!
Olcsó a tanács! – és pár fillérért megvásárolható újságokban 
– folyóiratokban!
Ezt magamnak is meg tudom tenni. Nem vagyok tehetetlen!
Talán elvesztettem a kedvemet és botladozom –
De nem vagyok tehetetlen.
Amikor helyettem teszed azt, amit nekem kellene, - sőt szük-
ségem van arra, hogy
Magam jöjjek rá – akkor bizonytalanságomat, félelmeimet erősíted!
De amikor egyszerűen elfogadod, hogy amit érzek, azt tény-
leg érzem,
Nem törődve azzal, hogy mennyire irracionális..
Amikor már nem kell erőfeszítést tennem, hogy Te is meg-
lásd, akkor tudok
Figyelni arra, hogy mi áll az érzésem mögött..
Amikor már ez tiszta, akkor már a tennivaló is nyilvánvaló!
És nincs szükségem a „jó tanácsra”.
Az irracionális érzelmek mind érthetővé válnak, amikor lát-
juk, mi van mögöttük.
Talán az ima azért sikerül az embernek, mert Isten csendben figyel.
Ő nem ad „jó tanácsokat”, s azt sem mondja, hogyan kell 
valamit megoldani.
Ő figyel, és abban segít, hogy én jöjjek rá a megoldásra.
Szóval, nagyon kérlek, figyelj és hallgass meg!
Ha te is akarsz mondani valamit, várj egy kicsit,
És amikor befejeztem, akkor mondd
Én majd szívesen figyelek Rád!

Figyelj

Tornázz, mozogj a Varsány Közösségi Házban (is)!
Hétfő: 

17-18 óra: aerobik
18-20 óra: jóga

Szerda:
18-19 óra: aerobik

Csütörtök:
16-18 óra: moderntánc - Dalma Dance Klub

Péntek:
18-19 óra: aerobik

ÉLJ EGÉSZSÉGESEN!
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                                                                            Január, február, … itt a nyár!

SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Alig hogy vége lett a karácsonyi eszem-iszomnak, 
szomorúan vettünk tudomást arról, hogy egy évvel öregebbek 
lettünk. De nem lehetett tétlenkedni, készülődhettünk a 
következő programunkra, ami nem más, mint a farsangi 
mulatság. A farsang ünnepe vízkereszt és hamvazószerda 
napjai közé esik, s nemcsak számtalan különös népszokás, 
de rengeteg érdekes rigmus is született a nép ajkán 
eme jeles alkalomból. Beszélgetések során volt, aki azt 
mesélte: ő soha sem szerette a maskarákat, más viszont 
azt mondta, neki nagyon tetszett, szívesen bolondozott 
fiatal korában. Most már csak mások bohóckodását nézi 
szívesen. A fánkot mindenki másképpen sütötte. Attól 
függően, kinek-kinek, hogyan szerette a családja. Lyukasan 
lekvárosan, porcukorral, kelt tésztából, sütőporral, 
élesztővel, 4-5 tojással, rummal, vagy anélkül. Mindenki 
elmondta a véleményét, a fánkról, a régi idők farsangjáról. 
Elérkezett farsang napja. Az idősek közül néhányan színes 
kalapot tettek, jelképezve a maskarákat, a farsangolást. A 
klubtagoktól hallottuk a Szamármesét, a Teve fohászát, 
Kató néni és az interjút készítő újságíró párbeszédét. De 
elhúzta a nótát a kalapozó koldus muzsikus is. Nagyon 
várták már a lakók a szereplőket, különösen az óvodás 
gyermekeket, akik a farsangról szóló versekkel, dalokkal, 
és körjátékokkal csaltak mosolyt az idős emberek arcára. A 
műsor csattanójaként farsangi fánkot ettünk, hiszen farsang 
van. A fánkot köszönjük, - finom volt, - Csüllög Gábor sütötte 
nekünk. Délután az iskola 6 tanulója verseket mondott, 
mely mindenki számára élmény volt. Gratulálunk minden 
tanulónak, és az őket felkészítő tanárnak.  De, hogy a héten 
mindenképpen végét vegyük a hideg télnek, csütörtökön 
délelőtt elégettük a „boszorkánybábut”, délután pedig, a 
Léghajó társulat tagjai operett dalokkal, régi slágerekkel, 
nótákkal szórakoztatták az időseket. Az idősek klubja 
tagjai ebben a hónapban ellátogattak a Városi Könyvtárba, 
névnapot köszöntöttek és meghallgatták a Búzakalász 
citerazenekar játékát. Programokban, élményekben gazdag 
hónapot tudhatunk magunk mögött.

 Bné

„Adja Isten, így szól, többször is, másszor is,
Hogy így megvídúljon közttünk a komor is;
Más egészségéért, a magunk hasznára,
Eresszük ezt a bort a többek útjára:
Adjon Isten sok pénzt, bort, búzát, pecsenyét:
Éltesse vármegyénk újj vejét és menyét:
Éljen a barátság közttünk s a szerelem;
Aki engem szeret, igyék egyet velem!” 
A vendégek erre éljent kiáltanak,
A muzsikák pedig öröm-tust rántanak; 
Tajtékzó poharát Carnevál kiissza,
S az urak prositot kiáltanak vissza...”

/ Csokonai : Dorottya/

Jeles események a Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ  szakmai egységeiben

Februárban, farsang felé elkergetjük a telet,
bár szép volt a nagykarácsony,
fáztunk éppen eleget, kérünk egy kis meleget!
Jelmezt öltünk, síppal-dobbal lármázunk egy keveset, hogy a 
hosszú, szürke álom
érjen véget, ha lehet, s ne hozzon több hideget. 
Így várjuk a langyos tavaszt, számláljuk a perceket,
reggel-este, napról napra, a kedvünk is kedvesebb,
ha az égbolt derűsebb. 
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    Gábor és Dió – egy összeszokott páros

CIVILEK

A Rákóczifalvi Kutyaiskola a 
kutyasportok űzésén és népszerűsítésén 
kívül szeretne bekapcsolódni a mostanában 
egyre szélesebb körben terjedő segítő 
kutya-képzésbe is. A múlt lapszámban 
tettem egy ígéretet Szép Pálnak, a kutyasuli 
vezetőjének, hogy visszatérünk a témára. 
Rákóczifalván tudomásunk szerint 
két segítő kutya él és „dolgozik”, egy 
vakvezető és egy mozgássérült segítő eb. 
Először Nagy Gáborhoz és édesanyjához, 
Nász Margithoz látogattunk el, akik mind 
a ketten kerekes székkel közlekednek, és a 
Dió nevezetű (ugye milyen jó neve van?) 
segítő kutya boldog gazdái.

Dió hivatalos gazdija Gábor, az ő segítője 
a kutya, ezért tőle kérdezzük, hogyan 
került hozzájuk, és hogyan segít neki az 
életvitelében. Diót persze Gábor édesanyja, 
Margitka is imádja, aki mosolyogva mesél közben a hatalmas 
termetű, de rendkívül barátságos, nyugodt természetű kutya 
szokásairól, jelleméről is.  

- Tehát, hogyan is került hozzátok Dió?
- 2000-ben Szolnokról, a Széchenyi lakótelepről 

költöztünk ide. Mivel nagy a kert, és több ismerősömnek 
is volt kutyája, valahogy természetes volt, hogy nekünk is 
legyen. Egy vadász ismerősünktől kaptunk is egy vizslát 
ajándékba. Nagy termetű kutya volt, kint aludt a teraszon 
az én tolókocsimban, de ő nem igazán volt képzett, inkább 
házikedvencként tartottuk. Őt sajnos megmérgezték. 2005 
szeptemberében olvastam a KEA (Kutyával az Emberért 
Alapítvány) honlapján, hogy segítő kutyáért lehet pályázni. 
A pályázatban arról kellett írni, hogy milyen életmódot 
folytatok, mire használnám a kutyát. Elküldtem a pályázatot, 
majd 2005 novemberében szóltak, hogy menjek fel 
(Budapestre, az alapítvány központjába), hogy megnézzék, 
hogyan passzolunk össze a kutyával. Ez nagyon fontos 
dolog, enélkül nem működik a kapcsolat. Ott találkoztam 
Dióval, aki 2004-ben született egy leonbergi anyuka és 
egy „kitudjamilyen” apuka románcából. Januárban három 
alkalommal voltam fent, akkor már gyakoroltuk a kocsi 
mellett menést, az alapvető parancsokat.  

Aztán az alapítvány munkatársai kezdtek lejárni a 
kutyával, hogy az itteni körülményeket, a helyet megszokja. 
Kicsit elhúzódott a dolog, de végül májusban szóltak, hogy 
enyém a kutya. 

2006-ban vizsgázott, és ahogy hozzánk került, gyorsan 
kialakultak a mindennapok, de közben Lyme-kórral is 
kezelték, az nem volt könnyű időszak.  

- Mi az, amit Dió tud, miben segít a hétköznapokban? 
- Igazából nem feltétlenül használtam vagy használok 

ki mindent, amit a kutya tud, de ez nem biztos, hogy rossz 
szerintem. Így én is aktívabb vagyok. Volt egy időszak, amikor 
nem dolgoztam, akkor abban is segített, hogy mozduljak, 
ösztönzi az embert. Amikor a Bice Bóca Alapítványnál 

dolgoztam, ő is jött 
velem, volt egy 
külön szőnyege, ahol 
napközben feküdt. 
Azért a mindennapi 
munkábajárás vele 
macera, mert ugye 
hatalmas testű, 
összeszőrözi a 
kocsit…. Idehozza 
a telefont, cipőt, 
ha leejtek valamit; 
felkapcsolja a villanyt, 
kinyitja az ajtót, utcán 
kosarat tud hozni, de 
mivel én elektromos 
székkel közlekedek, 
ezért ezt sem igazán 
vele csináltatom.  

- Mit szólnak a járókelők a kutyához? Hiszen a 
mozgássérült segítő kutyák még nem mindennaposak 
Magyarországon…

- A gyerekeknek általában tetszik, persze vannak, akik 
félnek tőle, mert nagy. Az idegen kutyákkal vigyázni kell, 
nem kedveli túlságosan őket, de még sosem volt probléma, 
mert alapvetően szót fogad. Azt nem szereti, ha valaki csak 
úgy behatol az ő - általa megszabott - területére. A hámot 
nem igazán szereti, így pórázzal vagy anélkül szoktunk 
közlekedni, ott veszem pórázra, ahol látom, hogy lyukas a 
kerítés, és zűr lehet. Egyébként a közlekedéssel nincs gond, 
bár ha jól emlékszem, a Corába nem engedték be, a Tescót 
meg sem próbáltuk, de általában minden boltba bemehetünk, 
ahol elférünk rendesen. Azért például ruházati üzletekbe 
nem viszem be, nem örülnének…. Ha ismeretlen helyre 
megyünk, előtte feltérképezem, tanulmányozom a „terepet”. 
Ezenkívül rendszeresen járunk még Esély órákra iskolákba, 
ez a program segít abban, hogy a gyerekek megismerjék a 
fogyatékos emberek életét. Diónak mindig nagy sikere van, 
ahogy komótosan sétálgat a padok között…. 

- Diónak a vizsga egy életre szól, vagy meg kell újítani 
időnként a képesítését?

- Félévente, évente van felmérés, de ezeket kissé unottan 
csinálja, „csípőből”, mintha tudná, hogy ez egy kötelező 
dolog, túl kell esni rajta. 

- Szigorú gazda vagy? 
- Inkább következetesnek mondanám magam. Mivel már 

hétéves, öt éve együtt vagyunk, jól összeszoktunk. Bizonyos 
dolgokat eleve nem engedtem meg neki, így igazán nincs 
gond vele, de természetesen mivel nem robot, például arra 
oda kell figyelni, hogy ne csábuljon el egy tál pogácsa 
látványától az asztalon. Figyelni kell a kutyát, és amikor 
látod, hogy mi jár a fejében, rögtön kell reagálni. Anyu 
sokkal engedékenyebb vele, kényezteti, a tápon kívül egy 
kis finom házikoszt, karácsonyra kacsafarhát….

- Nagyon szelíd, nyugodt kutyának tűnik. Milyen 
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a személyisége, mivel szeret játszani, ha éppen nincs 
„szolgálatban”?

- Ezt persze nehéz szétválasztani. Amikor táborozni jött 
velem, sokat volt szabadon, sokan játszottak vele. Imádja 
a nagy gumilabdákat, csak az a gond, hogy egyik sem tart 
túl soká, ha rájuk veti magát, és egy idő után feladtam 
a folyamatos gumilabdára költést… A kölyök állatokat, 
kutyákat, cicákat nagyon szereti, vigyáz rájuk, sosem bántott 
még senkit. Jól kijön a mellettünk lakó kutyákkal is, ugatni a 
szomszéd kis pulitól tanult meg!

- Mit tanácsolnál annak, aki szeretne segítő kutyát?
- Mindenkinek el szoktam mondani, hogy a kutyát 

ne úgy képzelje el, mint egy robotot, aki automatikusan 
teljesít minden parancsot, aztán kikapcsolod, ha nem kell. 
Nagy felelősséggel jár, etetni kell, ami nem kis költség, ha 
megfelelő tápot szeretnél biztosítani a kutyádnak, és persze 
a legfontosabb, hogy a társadnak tekintsd, ez nagyon fontos 

egy ilyen kapcsolatban. 
- Tavasztól, ha megérkezik a jó idő, szeretnénk meghívni a 

kutyaiskolába, ahol kipróbálhatjátok Dióval a paragilityt.   
- Persze, szívesen jövünk, mind a kettőnknek jót tesz 

majd a kimozdulás, az új ismerősök, élmények. Köszönjük 
a meghívást! 

A beszélgetés után Pali arra kért, hogy az interjúhoz 
kapcsolódva hívjuk fel a rákóczifalviak figyelmét, hogy a 
paragility (kerekes székes agility) egyre népszerűbb kutyás 
sportág, amelyből világbajnokságot is rendeznek évente, 
és itt, a kutyasuliban akár a versenyekre is felkészülhetnek 
az érdeklődők. Emellett ha városunkban van igény 
mozgáskorlátozottat segítő kutyára, keressenek meg minket 
bátran, segítünk, mert itt helyben könnyebb és olcsóbb a 
kommunikáció a kiképző és igénylő között.

Hegedűs Linda 

Összefogás Rákóczifalváért!
Az utóbbi idő talán legnagyobb összefogásáról számolhatok be, - remélem sok ilyen lesz 
még a városban.
Sikerült az Alapítványi Bállal közösen – a civilek összefogásával –Jótékonysági Bált ren-
dezni. A cél az iskola udvarán lévő játszótér felújítása. Büszkén mondhatom, hogy össze-
fogtunk! Ez idáig 384000- Ft jött össze, de még nincs vége, hiszen várjuk a felajánlásokat 
továbbra is akár 500- Ft értékben is: Blahónénál az iskolában lehet befizetni. 
Köszönet azoknak, akik bármilyen formában – akár pakolás , tombola felajánlás , belépő-
jegy vétele , pénz és munka felajánlásával – segítettek!

Novák Gyula szervező   Rákóczi Lovasai Hagyományőrző Egyesület

(A limerick kötött formájú, ötsoros nonszensz-vers, 
amely az első sor „Volt egyszer...” mesei fordulatával 
bejelentett hős fantasztikus kalandjait beszéli el, és a 
kalandoknak az ötödik sorban félig megismétlődő első, 
vagy második sor szab határt. A limerick rímképlete: 
aabba, a bb sorok mindig rövidebbek. Ritmusa általában 
jambikus, de sokszor szöktetett jambusokkal vagy 
anapesztusokkal gyorsul fel;

A limerick
1. rendkívül tömör,
3. rendkívül bárgyú,
A versformát Franciaországból hozták be a XVIII. század 

elején a brit szigetekre visszaérkező ír utazók. Szokás volt, 
hogy valamely nagyobb összejövetelen mindenkinek négysoros 
verset kellett rögtönöznie, amelyre az egész társaság rávágta 
a refrént: Jöjjön el, várja Limerick!

Az ír város lett a versforma névadója. forrás: wikipedia)

Túróczi Annamária: 
Egy majdnem tökéletes limerick (pbm-nek)
Verset írni rendelésre
Szerkesztői felkérésre
Ihlet híján
Rímek míán
Nehéz, vehetted észre.

Kérjük támogassa
 adója 1%-ával 

a Madárbarát és Természetvédő 
Kör munkáját!

Adószámunk: 18841132 - 1 - 16

Kérjük támogassák  
adójuk 1%-ával 

Rákóczifalva Város Önkormányzata által fenn-
tartott alábbi két alapítvány működését:

Rákóczifalváért Közalapítvány: 
18830682-1-16

Rákóczifalva Közbiztonságáért Alapítvány: 
19222655-2-16

Köszönjük eddigi támogatásukat!

   Tisztelt Rákóczifalvi Adózó Polgárok

2. rendkívül bájos,
4. rendkívül idegesítő.
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                             A Fejedelem

Megemlékezés

„Nem félek őszintén 
kinyilatkoztatni, óh, Örök Igazság, 
kinek jelen munkámat ajánlanám, 
hogy egyedül a szabadság szeretete 
és a vágy hazámat felmenteni 
az idegen járom alól, volt célja 
minden tettemnek.”
E sorokkal II. Rákóczi Ferenc 

kezdte emlékiratait, amelyeket a rodostói száműzetés 
magányos évei alatt vetett papírra. A fejedelem politikai 
levelezésében, önéletírásában három tényezővel magyarázta 
közszereplését: szabadságszeretetével, Magyarország 
elnyomott és nehéz helyzetével, és a családi hagyományok 
vállalásával. 

A család, amely a nehéz örökséget hagyományozta az 1676. 
március 27-én született II. Rákóczi Ferencre, évszázadokon 
keresztül állt a haza szolgálatában. A Rákóczi ősök mindig 
is vezető szerepet játszottak a nemzeti királyságért folytatott 
közvetett vagy közvetlen törekvésekben. Négy generáción 
keresztül vagy választott, vagy tényleges fejedelmei voltak 
Erdélynek. A XVI. - XVII. században a Rákóczi – házon kívül 
a két legjelentősebb család a Báthory és a Zrínyi az anyai ősök 
révén lett rokon, ahogyan a Majláth, a Bebek, a Frangepán és 
a Nádasdy család is. II. Rákóczi György és Báthory Zsófia 
frigyével a két haza két legtekintélyesebb családi vagyona 
került egy kézbe. Fiuk, Rákóczi Ferenc 1666-ban vette nőül 
Zrínyi Péter horvát bán leányát, Ilonát, így házassága révén 
kapcsolatba került Magyarország minden elégedetlen vezető 
főúri családjával. 

Ebben a családban, amelyben a Zrínyiek, Frangepánok, 
Nádasdyak kerültek össze, a hűség mellett hagyományos volt 
a nemzet rajongó megbecsülése. A lelkekben szembekerült a 
két hűség a királyhoz adott önkéntes hűség, és a nemzethez 
tartozással a nemzethez adott hűség. Egyértelmű tehát, hogy 
amikor Rákóczi Ferenc bekerült ebbe a közösségbe, neki is 
választania kellett, és ő is a népnek adta a hűségét. Jelentős 
szerepet vállalt a Wesselényi – féle összeesküvésben, Zrínyi 
Péter, Frangepán Ferenc és Nádasdy Ferenc letartóztatása 
után a fegyveres felkelést választotta. Annak ellenére, hogy 
Munkács vára alól saját édesanyja, Báthory Zsófia ágyútűzzel 
zavarta el, kész volt az ellenállásra. Erdélyre támaszkodva 
a végsőkig ki akart tartani, de anyja keresztülhúzta a 
számításait, kegyelmet eszközölt ki neki az udvarnál. Drága 
áron, de megérkezett a kegyelem, négy nappal később pedig 
a hír, hogy apósának és szövetséges társainak fejét hóhérbárd 
metszette le. Nem sokkal élte túl társait, 1676. július 8- án, 
életének harmincegyedik évében, négy hónappal fia születése 
után ő is elhunyt.

II. Rákóczi Ferenc számára, még csecsemőkorában édesapja 
halálakor véget ér a boldog gyermekkor. Már ekkor kezdetét 
vette a harc a császárral, kezdetben csak a tárgyalóteremben 
az örökségért. Mivel Bécsben az volt a szokás, hogy a 
fejedelmi árvák gyámsága a császár-királyt illeti, szembe 
akartak szegülni a magyar szokásjoggal és a Tripartitum 

In memoriam II. Rákóczi Ferenc
idevágó intézkedéseivel, 
miszerint az özvegy a 
kiskorú gyermekek gyámja, és mindaddig megtarthatja férje 
nevét és címét, amíg újra férjhez nem megy. Ezt a csatát Ilona 
nyerte meg, gyermekeivel Munkácsra költözött az anyósához. 
Itt Báthory Zsófia nehezítette az életét, a határozott karakterű 
asszony maga szerette volna az árvákat nevelni. A bigottan 
katolikus, féktelent kuruc gyűlöletét egyáltalán nem titkoló 
Zsófia szinte semmiben sem értett egyet menyével ezért a 
kis család Munkácsról Sárospatakra, majd Regécz várba 
költözött. Két év telt el mire Zrínyi Ilona és Báthory Zsófia 
között létrejött a kibékülés, és visszaköltöztek Munkácsra. 
Együtt szorgoskodott itt már anya és a nagymama a gyermekek 
nevelésén. Ilona testvére, Zrínyi János a császári seregben 
szolgált és a kurucok, pontosabban Thököly Imre fogságába 
esett, ahol rendkívül jól bántak vele, szerették volna, ha a 
vértanú fia az oldalukra áll. Így került először kapcsolatba 
Zrínyi Ilona és gróf Thököly Imre. 

 Thököly a testvéren keresztül megtalálta az utat 
az özvegy szívéhez, aki mindent megtett, hogy a rab sorsán 
enyhítsen, a sűrű levélváltásnak meg is lett az eredménye, 
Zrínyi János hamarosan Munkácson volt családja körében. A 
Zrínyiutód és a fiatal kuruc vezér kapcsolata tovább folytatódott, 
leveleztek, képet cseréltek, majd találkoztak. Szóba kerül a 
házasság is. Az a házasság, amely egyébként titkos óhajtása 
volt az egész nemzeti közvéleménynek. Wesselényi még 
Báthory Zsófiát is megpróbálta a kurucok oldalára állítani, 
de a nagyasszony állhatatos maradt, és nemet mondott. Sőt, 
visszaüzent, hogy ahány házát felégetik a kurucuk, annyi 
kálvinista prédikátort ölet meg. A nagyasszony 1680. –ban 
bekövetkezett halála után Munkács őrsége felesküdött Zrínyi 
Ilonának és „mind két ágon lévő magzatainak”. Ettől kezdve 
állandó  , hogy a lázadók semmi jóra sem számíthatnak a 
császártól különösen akkor, ha hatalmas elkobozható vagyonuk 
van. Az ostromot Caraffa tábornok, gróf Caprara majd Terzi 
Guidó vezette. Több alkalommal szólították fel az asszonyt a 
megadásra, de ő mindaddig ellenállt, amíg remélhette sorsuk 
jobbra fordulását. De a férje végzetessé vált helyzete után már 
nem volt más választása. Gyermekei érdekében fel kellett 
adnia a várat, habár tisztességes szerződést kötöttek a császár 
– király a legkevésbé sem tartotta be a feltételeket. Ilona hiába 
tiltakozott, ekkor már nem voltak meg az eszközei arra, hogy 
szembeszálljon vele. 

Lipót császár csúnyán kijátszotta őket, alaposan 
megprédálta a hatalmas vagyont is és a gyermekeit is 
elszakította tőle. A kor legeszesebb államférfiját Kolonics 
Lipótot nevezte ki a Rákóczi árvák gyámjának, aki Juliannát az 
Orsolya rendi apáca zárdába vitte, Ferencet pedig Neuhausba 
egy jezsuita zárdába, ahol magyarellenes nevelést kapott, 
megpróbálták a császár hűségére nevelni. Ilonának ugyan 
megengedték, hogy a lányához költözzön, de a nevelésükbe 
nem szólhatott bele. Kolonics azt akarta, hogy Julianna 
apáca, Ferenc pedig szerzetes legyen, a család kihaljon, 
és a még mindig hatalmas vagyon a jezsuitákra szálljon. 
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Ezért érintette nagyon kínosan, hogy Julianna a tudta nélkül, 
édesanyja és a bécsi püspök áldásával 1691-ben titokban 
férjhez ment a koros gróf Aspremont-Reckheim Nándor 
Norbert altábornagyhoz. Kolonics tombolt, gyámi jogaira 
hivatkozva az ifjú asszonyt zárdába, a férjet pedig vizsgálati 
fogságba vetette. Miután a házasságot érvényteleníteni nem 
tudta, az örökség kiadását tagadta meg. De Julianna szembe 
szállt vele. Már javában tartott a per, amikor Zrínyi Ilona 
elhagyta Bécset, két tábornokért cserébe kiadták férjének 
Törökországba. Az örökségre vonatkozó okleveleket tudván, 
hogy kikkel áll szemben előrelátóan átadta lányának. Így 
Kolonics már hiába hamisított okleveleket a jezsuiták javára. 
Fiától nem búcsúzhatott el. Csak a sírban találkoztak. Julianna 
nem csak az örökségért, testvére nagykorúsításáért is harcolt, 
annak ellenére, hogy ekkor már Kolonics elhidegítette őket 
egymástól, Ferenc ebben az időben olvasatlanul továbbította 
nővére leveleit Kolonicsnak. Julianna kiharcolt egy személyes 
találkozást ugyan, a beszélgetés nehezen ment, mivel Ferenc 
alig tudott, magyarul jóformán csak latinul beszélt, mégis 
megértette, hogy nővére a javát akarja, érte is, helyette is 
harcolt. Csak azt szeretné, hogy hagyjon fel a tanulással és 
vegye át az örökségét. Rákóczi Ferenc már másnap átköltözött 
nővére palotájába, és minden tekintetben átvette az örökségét.

 Az ősök történelmi és politikai szerepének ismerete és 
a benne ennek alapján kialakult családi, politikai, illetve 
történelmi hagyaték, folyamatosan nyert teret. A Rákóczi ősök 
mind rendkívüli szerepet játszottak a történelemben, a két 
Zrínyi Miklós magának foglalta le két évszázadban a magyar 
hős megtestesítőjének szerepét. A Zrínyiek lelkét és hősiességét 
édesanyjában ismerhette meg legjobban, akkor, amikor tanúja 
volt hősies várvédésének. A szoros felügyelet, a család és 
magyarellenes nevelés alól kiszabadult ifjú főúr ismerkedett 
a világgal, emlékeztették a múltjára, ami előrevetítette a 
jövőjét. Átvette szétzilált birtokait és irányításukat barátjára, 
Batthyány Ádám grófra bízta. A család barátai aggódván 
a Rákóczi-ház jövőjéért, házasságra bíztatták. A számos 
jelölt közül Árpád - házi Szent Erzsébet leszármazottját 
Sarolta Amália hesseni hercegnőt vette feleségül, hamarosan 
megszületett első fiuk Lipót. Sajnos a gyermek négy éves 
korában elhunyt, második fiuk József és a harmadik György 
érte meg a nagykorúságot. Ferenc egyre több időt töltött 

magyarországi birtokain, barátságot kötött Bercsényi 
Miklóssal, és benne megértő, önzetlen társra lelt. A magyar 
főúr szembesítette azzal, hogy Magyarország helyzete inkább 
romlott, mint javult a Wesselényi mozgalom vérbefojtása óta. 
Rákócziban az érlelte meg az elhatározást a cselekvésre, hogy 
a császár letartóztatta,és csupán gyanú alapján a bécsújhelyi 
börtönbe záratta. Talán itt ébredt rá miközben nagyapja sorsán 
elmélkedett, hogy mennyire tarthatatlanok a hazai állapotok. 
Szökése után Lengyelországba ment, és már csak azért tért 
haza, hogy a szabadságharc élére álljon.

Rákóczi hitt az egységes Magyarország megteremtésében, 
ez lebegett a szeme előtt akkor is, amikor a kisebbségi politika 
problémáit közelítette meg, erősek voltak a belső ellentétek, 
kialakulóban volt a nemzeti öntudatra ébredés. Rendkívül 
fontosnak tartotta, hogy elsimítsák azokat az ellentéteket, 
amelyek a jobbágyok és uraik között az évszázadok során 
felhalmozódtak. Erre csupán egyetlen módot találtak, ha a 
jobbágyok terheit könnyítik, és elfogadtatják a terhek közös 
viselését. Az egységes magyar hadsereg felállításában látta 
az ország legfőbb erejét. Tudta, hogy a Habsburgokkal 
közösen lehetetlen Magyarország felemelkedéséért dolgozni, 
úgy gondolta, hogy a császár számára egy elmaradott 
Magyarország az előnyös. Fontosnak érezte a szólás és a sajtó 
szabadságát. A negatív császári propaganda megcáfolására 
létrehozta az első magyar újságot. A latin nyelvű Mercurius 
Hungaricus a szabadságharc alatt végig megjelent Bercsényi 
Miklós szerkesztésében. 

A Munkácsról bujdosni induló fejedelmet Barna Miska 
kedves udvari cigánya a következő szavakkal engedte útjára: 
„Mégysz, mégysz fölséges fejedelem, itthagyod a vagyont, 
keresed a nincsent!” Thaly Kálmán kutatásai nyomán 
ismerhettük meg azt a történetet, mely szerint Miska, miután 
azzal ugratták a legények, hogy az ekkor már sok éve Rodostóban 
raboskodó Rákóczi csak őt emlegeti, szeretné, ha még egyszer 
utoljára elhúzná a nótáját. Egy szál hegedűvel indult neki a 
nagyvilágnak, hegedűlt, ahol csak lehetett, elmondta miért 
és hová tart, végül megérkezett szeretett fejedelméhez, ott 
is halt meg vele Rodostóban. A rodostói magyar negyedben 
azokkal, akik halála napjáig kitartottak II. Rákóczi Ferenc 
mellett, vele együtt reménykedtek abban, hogy Magyarország 
sorsa egyszer jobbra fordul és hazatérhetnek. Vagy legalább 
a császár enyhül meg. De Bécs sohasem nyugodott meg, a 
kamarilla félelme nem múlt el, tartottak tőle és mindattól, amit 
húsz évvel a szabadságharc leverése után is képviselt. Amikor 
a köszvényes, beteg ember már lóra ülni sem tudott, nem 
hogy csatát vezetni, még akkor is azt gondolták, hogy nevét 
hallva, zászlaját látva, százezrek állnának a seregébe. Mindaz, 
amiben hitt, még ma is aktuális, tettei példaértékűek. Hinni és 
harcolni akkor is, amikor minden elveszik, egy szebb és jobb 
Magyarországért!

„Bárki légy valamikor e soraim olvasója, a szellem, ne az 
írás felett elmélkedjél, szeretetben magyarázd, Isten nagyságos 
dolgait imádd, vétkeimet utáld meg, tudatlanságaimra keress 
mentséget, ne ítélj meggondolatlanul, és értem, ki a legnagyobb 
vagyok a bűnösök közt, Isten kegyelmére a legméltatlanabb, 
Istenhez könyörögj!” 

   Nagy Tímea
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KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

Valamelyik írásomban említettem már, hogy az elmúlt 
év őszén többek között Karintia hangulatos fővárosában, 
Klagenfurtban is múlattuk az időt. Természetesen elvetődtünk 
a város nyugati részén elterülő Minimundus nevű tematikus 
parkba is, ahol a világ leghíresebb épületeinek 1:25-ös 
méretarányú kicsinyített makettjei kápráztattak el bennünket. 
Az aprólékos pontossággal kidolgozott miniatűrök között, 
rögtön a bejárat közelében örömmel fedeztem fel az 
azerbajdzsáni Lányok bástyáját. A csepergő eső ugyan 
egyhangúan dobolt a különleges építmény makettjén, s 
testünket is átjárta a nyirkos hideg, mégis az épület látványa 
engem rögtön képzeletben a Tűz országába repített. Egy régi 
azerbajdzsáni utazásom emlékei elevenedtek meg előttem. 

1.
Azerbajdzsánban, a Tűz országában, 1982 júliusában 

töltöttem tíz napot. Emlékeim szerint egy sok órás vonatozás 
után valamikor hajnalban érkeztem az azeriek fővárosába, 
Bakuba. A Kaszpi-tengerbe enyhén benyúló félsziget patkó 
alakú öblét karoló domboldalakra épült városról az első 
benyomásom az volt, hogy ott mindig fúj a szél. Pedig akkor 
még nem is tudtam, hogy arrafelé gyakran vendégeskedik a 
félelmetes erejű bóra is. Aztán miközben átmeneti otthonra 

találtam az Inturiszt szállodában, azt is megtudtam, hogy alig 
10 percnyi járásra vagyok a várnegyedtől. nem törődve hát 
az utazással töltött éjszaka fáradalmaival, rögtön elindultam 
felfedezni a bakui óvárost. Pár perc múlva már csodálkozva 
álltam a Lányok bástyája alatt. A hatalmas kőépítmény sötét 
foltként dacolt a kora reggeli, hihetetlenül fehér napsütéssel. 
Mellette zsibongva és lökdösődve araszolt a világváros 
reggeli forgataga. Mögötte a szűk sikátorokban porfelhőket 
kavart a szél, s a lapos tetejű agyagházak a várnegyedben 
unottan nyitogatták ablakszemeiket. Mintha csak álomból 
ébredtem volna, olyan volt körülöttem minden. Titokzatos és 
vibráló. A legkülönlegesebb azonban a Lányok bástyája volt. 
Ez a 30 méter magas, nyolcszintes kőmasszívum 5 méter 
széles falaival, cilinder formájával titok-várként magasodott 
fölém. 

Hiába lapoztam az útikönyvet, megfejteni nem engedte 
önmagát a titokzatos építmény. Csupán csak annyit tudtam 
meg, hogy a 2900 kubikméter követ tartalmazó épület a 
perzsa architektúrával tart rokonságot, s talán Kr. u. az V. 
században kezdték építeni. 

Ma már persze ismerem a hozzá tartozó mondákat, 
regéket is. És tudom azt is, hogy mindmáig nem derült rá 
fény: önálló épületként épült, vagy egy építményrendszer 
egyik tagjaként. Valahol azt is olvastam, hogy története során 
nem volt kapcsolata a gyengébbik nemmel. Mindössze azért 
nevezik a lányokról, mert az azeri nyelvben a lány és a szűz 
(az idegenektől érintetlen) azonos fogalom. 

Vagyis a neve arra enged következtetni, hogy ellenség 
sohasem foglalta el. Így volt-e, vagy sem? – nem fontos. De 
az tény, hogy azon a közel harminc évvel ezelőtti napon egy 
számomra teljesen ismeretlen világban, nekem a Lányok 
bástyája lett a legfontosabb tájékozódási pontom Bakuban. 

2.
Nemcsak a Lányok bástyája titokzatos Azerbajdzsánban, 

de van valami különleges az egész ország életében is. már a 
neve is meglepi az embert: a Tűz országa, vagyis Atropatena. 
Így emlegették az ókorban, de még a XIX. században is a 
tűzimádók szent zarándokhelye volt. Nem véletlenül, hiszen 
történelme során nem egyszer földjéből lángoszlopok törtek 
elő. Priszkosz rítor hajdani írásaiban például gyakran ilyen 
kifejezéseket olvastam vele kapcsolatban: „a víz alatti 
sziklából láng tör elő”, az „örök tüzek földje”.

Al-Maszudi pedig nemes egyszerűséggel azt írta róla: 
„a földekben pedig tűznek forrása vagyon, amelyik szünet 
nélkül tüzet okád magából fölfelé…”. Valójában persze 
nincs itt másról szó, mint belobbant földgáz-kitörésekről, 
égő gázoszlopokról. Azerbajdzsán legfőbb természeti kincse 
ugyanis a földgáz és az olaj. Ennél fogva csodálkoznom 
sem kellett volna azon, hogy Bakuban a köztéri szobrok és 
térplasztikák között fúrótornyot formáló alkotást is találtam. 
Mindjárt a város szívében egy hatalmas szökőkutat, melynek 
közepéből egy fúrótorony emelkedik az ég felé. 

/folytatjuk/
Czirmayné Kocsis Róza

  A Tűz országában I.
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                                                                                                                                Gondolatok a nőkről

GONDOLATOK.. .

A női beszédben 
nem a szavak a fontosak, hanem az 

egésznek a muzsikája.
                        Csathó Kálmán

A nő addig szép,
míg szeretik.

             Móra Ferenc

A nő akkor kezd szép lenni,
amikor megfeledkezik

a szépségről.
                  Blaise Pascal

Kavicsot ér az a nő, ki drágakőért
megszerezhető.

                      Kner Izidor

A legtöbb nő nem az
erős támadásnak esik áldozatul,

hanem a – gyönge ellenállásnak,
                    Móra Ferenc

Az érzéketlen nő
olyan nő, aki még

nem találkozott
azzal a férfival,

akit szeretni fog.
               La Bruyére

Az óra a szép asszony
ellentéte.

Az előbbi jelzi az időt,
az utóbbi elfeledteti.

                   Anatole France

A nő szíve olyan,
mint a barack magja.

Mohón beleharapunk,
s egyszerre csak

beletörik a fogunk.
                 Jules Renard

De sajnálatra méltó az az asszony,
aki szerelmes is, erényes is!

                    La Rochefoucauld

Az asszonyi erény csak
vérmérséklet kérdése.

                   Móra Ferenc

Minden férfinak van
egy titkos ambíciója:

Túl akarnak járni
a lovak, a halak
és a nők eszén.

                  Mark Twain

A társadalom a nőktől függ.
                  Voltaire

Fotó, összeállítás: Papp Imre
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   Jó együtt! A baba a mamával és a papával

KISGYERMEKESEKNEK

Egy átlagos mozgásfejlődésű gyermek élete első évében 
nagy fejlődésen megy keresztül.

Megtanulja kontrollálni fejét és törzsét, hason, háton és 
oldalt fekve játszik, megtanul gurulni, kúszni, ülni, mászni, 
térdelni, állni és helyzetet változtatni.

Az a folyamat, amelynek során a gyermek megtanul 
járni, szaladni az azzal kezdődik, hogy megtanulja tartani 
a fejét. Tehát a fejtartás szabályozása az első és egyben a 
legfontosabb mozgásfejlődési szakasz.

Ahogyan a gyermeknek erősödnek az izmai, egyre 
finomabb és összehangoltabb mozgásokat végez a kezével 
és a lábával. 

A gyermekek mielőtt megtanulnának járni nagyon 
sokféleképpen próbálnak” közlekedni”.

Vannak olyan babák, akik a gurulás tudományában 
válnak nagyon profivá, mások a fenekükön tolják magukat 
előre vagy éppen a hátrafelé mászás módszerét választják. 
Miután a baba elsajátította a hely és helyzetváltoztatás 
alaptudományát, ezt utána addig fejleszti és finomítja,míg 
meg nem tanul felállni, biztosan állni, járni, majd futni, 
ugrani a későbbiekben pedig biciklizni, fára mászni, 
korcsolyázni, sielni.. stb.

Mi szülők pedig az egész fejlődési folyamaton át 
segíthetjük őket örömteli együttlétekkel, játékokkal amikor 
csak idők engedi és a gyermeknek is kedve van hozzá. 
Fontos az hogy ezek a játékos „foglalkozások” jókedvűek 
legyenek, a mama és a baba szeretetteljes együttlétét 
erősítsék. Fontos szempont, hogy amikor lehetséges az apát 
is vonjuk be a játékba.

A gyermek mozgásfejlődését nemcsak célirányos 
feladatokkal lehet fejleszteni, hanem ezek beépíthetők a 
mindennapos tevékenységekbe.

-Teremtsük meg a legkedvezőbb feltételeket a 
mozgáshoz! Legyen a gyermeknek elegendő és biztonságos 
tere, amelyben mozoghat. Adjunk rá megfelelő, kényelmes 
ruhát.

-Törekedjünk arra, hogy a gyermek minél önállóban 
végezze a mozgásokat. Ha mégis a szülők úgy érzik, hogy 
szükséges egy kis buzdítás , akkor mindig a  lehető legkisebb 
segítségadással igyekezzünk az adott mozgást elősegíteni.

Apró észrevétel
Az emberek még vásárolni sem tudnak megfélemlítés nélkül, stressz mentesen. A kereskedelmi morál sajnos nagyon ala-
csony az egyik helyi, „maszek” élelmiszerboltban. Az üzletben a tulajdonos megszokta, hogy a „régi” rendszerben csak ő volt 
az egyedüli kereskedelmi egység a környéken, ezért nehezen viseli a konkurencia jelenlétét. Megfigyeli, kik azok a vásárlók, 
akik nem „csak” nála vásárolnak, és a többi vásárló előtt rákiabál és megszégyeníti őket, amiért más boltban is vásároltak. 

Sajnos az ilyen esetek is tükrözik, hogy nagyon messze állunk még a városiasodástól és nemcsak az utak minősége miatt.
Egy bátor vásárló (név és cím a szerkesztőségben)

   Olvasói levél

-A mindennapi 
t e v é k e n y s é g e k e n 
túl a gyermeket 
napjának legaktívabb 
s z a k a s z á b a n 
biztassuk a mozgásra. 
Énekeljünk nekik, 
mondjunk rövid 
mondókákat.

-Várjuk meg, hogy 
gyermekünk önállóan 
kezdeményezze a 
mozgást, tudjunk 
háttérben maradni!

-Ne késztessük 
a gyermeket olyan mozgásokra, amelyek elvégzésére 
képtelen, mert feleslegesen terheljük mozgásszerveit. Ne 
siettessük a mozgást! Ne ültetgessük, ne állítgassuk a 
gyermeket idő előtt.

-Tegyük biztonságossá a környezetet, amikor a gyermek 
már képes önállóan a helyváltoztatásra! Óvjuk meg őket a 
veszélyektől.

Próbáljuk meg ezt úgy tenni, hogy a gyermek mozgásterét 
ne korlátozzuk! 

-A gyermeket ne hagyjuk egyedül gyakran és hosszú 
időre a babaszobában a kiságyában vagy járókában amikor 
ébren van. Próbáljuk megoldani, hogy velünk együtt 
legyen egy helyiségben akkor is, amikor mi, szülők a napi 
tevékenységeinket végezzük. Ekkor is beszéljünk hozzá, 
énekeljünk neki!

-A korai bölcsőhalál megelőzése érdekében a mai 
magyar szemlélet szerint a csecsemőket felügyelet nélkül 
ne hagyjuk hason feküdni, illetve aludni, míg maguktól 
nem tudnak megfordulni, illetve hasra feküdni.

-Kövessék figyelemmel gyermekük fejlődését, 
amennyiben mozgásfejlődésbeli elmaradást észlelnek, 
forduljanak bizalommal a védőnőkhöz, szakemberekhez! 
A korai felismerés nagyon fontos.

 Bazsonyiné Benedek Beáta   
konduktor, mozgásfejlesztő
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Az 1848-49-es 
szabadságharc hőseinek nevével az 

étlapokon is találkozhatunk, hiszen nevüket számtalan 
étel „viseli”, ezzel is emléket állítva személyük előtt. Kissé 
szokatlan módon szeretnék most emlékezni és fejet hajtani 
előttük.

Jókai Mór: A nagy magyar romantikus író a Tízek 
Tanácsának tagja. Ő írta és olvasta fel 1848.március 15-
én a Tizenkét pontot. Ezen az estén a Nemzeti Színház 
díszelőadásán ismerkedett meg későbbi feleségével, 
Laborfalvi Rózával, aki a Bánk bánban Gertrudis szerepét 
játszotta és az előadás végén kokárdát tűzött az író mellére. 
A forradalom bukása után bujdosásra kényszerült. Nevét a 
Jókai bableves őrzi.

Hozzávalók: 20 dkg szárazbab, 2 szál sárgarépa, 
petrezselyemgyökér, zeller, vöröshagyma, 2 pár debreceni 
kolbász, 30 dkg füstölt sertéscsülök, fokhagyma, babérlevél, 
tejföl, só, pirospaprika, liszt. A babot megmossuk és főzés 
előtt egy nappal beáztatjuk. A főzés napján az áztató 
levét leöntjük és új vízben feltesszük főni a csülökkel, 
vöröshagymával, babérlevéllel, fokhagymával. Amikor 
puhulni kezd, hozzátesszük a kockára vágott zöldségeket és 
lassú tűzön puhára főzzük. Közben hozzáadjuk a karikára 
vágott debreceni kolbászt.Ha megfőtt, a csülköt kivesszük, 
a levest a liszttel, paprikával, berántjuk, tejföllel - aki szereti 
ecettel- ízesítjük és hozzáadjuk a kockára vágott csülköt.

Vasvári Pál: A nagyszerű szónoki képességekkel 
megáldott történész, filozófus a forradalom elkötelezett 
alakja volt.Tagja a közcsend-bizottmánynak, és a petíciót 
vivő küldöttségnek is.1849 elején szabadcsapatot verbuvált 
és annak vezetője lett. Erdélyben harcolt, a gyulai havasokon 
a román csapatok megölték, halálának pontos dátumát a mai 
napig nem ismerjük. Vasvári kacsamell:

Hozzávalók: 1 db kicsontozott nagyobb kacsamell, olaj, 
2-3 ágacska rozmaring, 1kk. őrölt bors, só. A kacsamellet 
félbevágjuk, bőrét beirdaljuk – hosszában és keresztben is – 
a húsáig,kb 1 cm közönként bevágjuk. A húst megborsozzuk, 
a durvára vágott rozmaringgal bedörzsöljük és olajban kb. 2 
napig a hűtőszekrényben érleljük, időnként megforgatjuk. 
Sütéskor először egy serpenyőben minden oldalát alaposan 

GASZTRONÓMIA

                                                  Látogatóban a Márciusi Ifjak konyhájában...

megpir í t juk, 
majd előmelegített forró 

sütőben puhára sütjük. Míg sül elkészítjük 
mellé a köretet. 20 dkg vegyes aszalt gyümölcsöt, 1 db kisebb 
paradicsomot, 1 szál rozmaringot apró darabokra vágunk 
és a kacsa sütésekor a serpenyőben maradt zsiradékban 
átforrósítjuk, 1evk. mézzel meglocsoljuk. 1 - 2 percig pirítjuk, 
majd a szokásos módon elkészített párolt rizzsel szépen 
tányérra rendezzük. Mellé tesszük a kissé ferdén szeletelt 
kacsamell szeleteket, melyek akkor sikerültek igazán , ha 
középen nem véresek, de rózsaszín színüket megőrizték.

Kossuth Lajos: A forradalom vezéregyénisége, 
országgyűlési képviselő. A megalakult Batthyány - kormány 
pénzügyminisztere, nevéhez fűződik az önálló magyar 
pénz (Kossuth-bankó)  megteremtése és az ország első 
költségvetésének összeállítása. A kormány lemondása 
után a Honvédelmi Bizottmány vezetője lett, Debrecenben 
kezdeményezésére kimondták a Függetlenségi Nyilatkozatban 
a Habsburg-ház trónfosztását. A szabadságharc bukása után 
emigrációban élt. Országgyűlési képviselőként gyakran 
megfordult Pozsonyban, a Zöldfa vendéglőben, ahol az édes 
töltött kifli, a Pozsonyi-kifli keresztapjaként emlegették. 
Igen szerette az édességeket, ezért az ünnepi ételsort ezekkel 
zárjuk. Kossuth-kenyér:

Elkészítési mód: 3 tojás sárgáját 12 dkg cukorral habosra 
kavarunk, hozzáadunk 2 dkg kakaót, 6 dkg aprított mandulát, 
csipetnyi fahéjat és fél citrom reszelt héját. Belekeverjük a 
tojások kemény habbá vert fehérjét és beleszitálunk 14 dkg 
lisztet. Sütőpapírral kibélelt őzgerincformába öntjük és úgy 
sütjük meg mint a piskótát. Kossuth - kifli:

Elkészítési mód: 20 dkg vajat habosra 
keverünk,belekeverjük a 20 dkg cukrot és hozzáadjuk a 4 
tojás sárgáját. Belekeverünk egy fél citrom reszelt héját, és 
fél csomag sütőport. Óvatosan belekeverjük a kemény habbá 
vert tojásfehérjét, majd hozzá szitáljuk a 18 dkg lisztet. A 
tésztát sütőpapírral kibélelt tepsibe simítjuk, tetejét 10 dkg 
durvára vágott dióval megszórjuk. Előmelegített sütőben 
megsütjük, kihűlés után fánkszaggatóval félholdakat vágunk 
ki belőle.

A márciusi ifjak neve örökre bevésődött a  magyar 
történelembe, a nevükkel fémjelzett ételek pedig a magyar 
gasztronómia hírnevét öregbítik.

Jó étvágyat kívánok:Feketéné Zsuzsa / F.M.Zs./
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Marikának a munkatársai 
nagyon jó egészséget és 

tartalmas nyugdíjas éveket 
kívánnak.

Üdülési lehetőség!
Hajdúszoboszlón, 

strandhoz közel, 
zöldövezeti nyaraló kiadó, 

előre leköthető, 
2-7 fő részére teljes felszereléssel.

Érdeklődni: 0670/7710137Homlokzati kép – zárható autóbeállással Udvari fotó sörpavilonnal

Bartáné Marikát a kollégái köszöntötték nyugdíjba vonu-
lása alkalmából. 44 ledolgozott év után ment nyugdíjba, 
amit egy munkahelyen a Coop Szolnoknál illetve jog-
elődjeinél töltött el.

   Nyugdíj

EZ IS,  AZ IS

„Az emlékezéshez nem emlék,
hanem szeretet kell,
mert akit szeretünk, 

azt nem felejtjük el.”
                            (W. Shakes-

peare)

Utóirat
Valószínű sokan nem tudják, hogy Marika helyszí-
nileg ugyanitt a sarkon lévő „Nagyboltban” kezdte 
tanuló éveit, édesapám Papp Imre vezetésével.
Ezúton kívánok néki felhőtlen nyugdíjas éveket.

Papp Imre

                                      Bocs D’Art Galéria

A Rákóczifalvai Bocs D’Art Galériában 2011. február 
25-én megnyílta Schwajda című kiállítás. Schwajda 
György (1943-2010) író és a Nemzeti Színház volt 
igazgatója.
A kiállítást megnyitotta Jánosiné Dr. Bene Ildikó 
országgyűlési képviselő és Rátóti Zoltán a kaposvári 
Csiky Gergely Színház igazgatója.
A kiállítás megtekinthető 2011. március 24-ig.

RÁKÓCZI
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macimúzeum

A Macimúzeum ez év március 25-én ünnepli fennállásának  
ötödik évfordulóját. Ki hitte volna akkor – a megálmodóin kívül 
–, hogy öt év alatt az állandó bemutató mellett közel félszáz kiál-
lítás nyílik meg falai között, és mindezt több tízezer látogató tekinti 
meg.

Lehet szeretni, elvetni, méltatni, kritizálni, de mindettől függetlenül 
egyedülálló. Rákóczifalvát többek közt általa ismerik széles e hazában, 
sőt azon is túl.

Lapunk hasábjain szinte minden rendezvényükről képes beszá-
molóval tudósítottunk, hosszú barátság van a két szervezet közt, 
önzetlen segítségünkkel folyamatosan erősítettük ezt.

Szerkesztőségünk és a Rákóczi Lap Baráti Kör nevében gratulálok 
az elért eredményekhez és további sikereket kívánok!

Pappné Benson Mária
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